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Door: Arie van Tol

De laatste krant al weer van 
dit jaar. Een donker jaar in 
veel opzichten. Dwars brengt 
telkens weer wat licht, hopen 
wij. Zonder lastige onderwer-
pen uit de weg te gaan. Zonder 
te vrijblijvend of nietszeggend 
te worden. Met vooral lokaal 
getinte artikelen. Ook Dwars 
232 is weer zo’n krant.

In 2023 verschijnt Dwars op 
de volgende vrijdagen:
3 februari  -  24 maart  -  
12 mei  -  7 juli  -  8 september  -  
27 oktober  -  15 december.

Nieuwe vrijwilligers zijn altijd 
welkom. Om te schrijven of te 
fotograferen. Nieuwe bezorgers 
zijn ook zeer welkom. 

Vriend van Dwars worden kan 
natuurlijk ook nog steeds. Bij 
donatie van minimaal e 10,- en 
het doorgeven van uw adres 
via dwarskrant@gmail.com 
ontvangt u dan ook Geleerden 
en straatnamen in de Water-
graafsmeer.

Namens de medewerkers van 
Dwars wens ik alle lezers een 
mooie kerst en een vrediger 
2023. #

Column Door: Justus van Oel

Op een dag waren zomaar alle ziekenhuizen uit de stad verdwe-

nen. Zo voelde het. Behalve dan het Olleveegee – zo noem je 

dat als je voor Echte Amsterdammer wilt worden aangezien. Dat 

stadsziekenhuis heet overigens tegenwoordig OLVG-Oost, want ja, 

er is nu ook een OLVG-West. Lekker simpel, zou je zeggen. Maar 

mensen die eventjes niet goed luisteren lopen daardoor nu de 

kans om kilometers verderop bij het verkeerde ziekenhuis te be-

landen – ik heb gehoord dat zelfs personeel dat soms overkomt. 

Maar niet zeuren – over die namen heeft een ingehuurd bureau 

lang nagedacht, er was inspraak van personeel en cliënten, ook 

was er een wedstrijd naam-verzinnen en de winnaar heeft gewon-

nen, alles in orde. En niet zeuren: de moderne gezondheidszorg 

vraagt inderdaad om efficiency, fusies en grote moderne gebou-

wen. Bovendien, de meeste Amsterdammers wónen allang niet 

meer in de oudere wijken. Het Burgerziekenhuis? Hotel gewor-

den. De kraamkliniek in houten huisjes op de Zeeburgerdijk? 

Spoorloos verdwenen. Je kan het dus ook andersom bekijken: 

wat een wonder dat juist de bewoners van Oost nog een echt 

ziekenhuis in de buurt hebben, het Olleveegee! Nu woon ik zelf 

een stukje verderop, inmiddels, maar één van mijn kinderen is 

daar geboren. Dat was een moeizame affaire, de moeder moest 

Olleveegee weken van tevoren al in het ziekenhuis gaan liggen. Het was een 

zeer warme herfst – toen al – en het ziekenhuis was vol in verbou-

wing. Lawaai, lelijkheid en ongemak. Maar wat ontzettend fijn dat 

ik elke dag, gewoon op mijn fiets, langs kon komen. En dat gold 

ook voor heel veel andere mensen, onze vrienden en kennissen 

uit ‘de stad’. Ze kwamen. Dat is de grote zegen van een ziekenhuis 

in de buurt hebben. Eind goed al goed, dochter gezond geboren, 

maar ook: hoe troostend waren de nabijheid en simpele bereik-

baarheid van het Olleveegee tijdens die lange weken van wach-

ten. Dát soort dingen, vrees ik, is iets wat door de ingehuurde 

bedrijfskundigen niet meer wordt meegenomen, bij het voor-

bereiden van alweer de volgende efficiencyslag. Het laatste grote 

ziekenhuis in Oost is veilig, denk ik. Maar de dag lijkt te naderen 

dat er verder binnen de Ring alleen nog maar gewoond gaat 

worden. Geen loodgieters, want geen plek voor werkplaatsen. 

Als je een restaurant of café hebt, ga je maar naar de groot-

handel langs de snelweg. Nu ben ik oud en daardoor geneigd 

tot pessimisme, maar alle middelbare scholen kunnen natuur-

lijk ook naar de rand van de stad. Dat gaat vast nog wel 

iemand bedenken. # 

Reageren? Graag. Naar: justusvanoel@gmail.com. 

Meer: www.justusvanoel.nl

Oost

Column
De column van een stadsdeelbestuurder 
komt dit keer van Jan-Bert Vroege

Paars en Vrij
Deze week, op 9 december 
is het weer paarse vrijdag. 
De dag waar veel leerlin-
gen, studenten en docenten 
op scholen paarse kleding 
dragen in kader van de GSA, 
de Gender & Sexuality Alli-
ance. Door middel van paarse 
kleding wordt met name aan 
de LHBTIQ-medeleerlingen 
het signaal afgegeven dat ie-
dereen zich vrij en veilig mag 
voelen.

Als bestuurder ben ik verant-
woordelijk voor diversiteit en 
inclusie en mijn eerste maan-
den in Oost waren bijzonder. 
Zo was er voor het eerst na 
twee jaar corona weer een 
Pride Oost op het Javaplein. 
Een geweldig geslaagd festijn 
met onder ander de TransPri-
deWalk vanaf het Oosterpark, 
vele optredens, kraampjes 
met eten uit de buurt, maar 
vooral veel gezelligheid. De 
organisatie van Alle Kleuren 
Oost verdient een geweldig 
compliment.

In oktober openden we het 
diversiteitskunstwerk in de 
spoortunnel tussen Javastraat 
en de Eerste van Swinden-
straat. Kunstenaar Enzo 
Pérès-Labourdette maakte een 
indrukwekkend tegeltableau 

aan beide zijden van 
deze tot voor kort gure en 
lelijke tunnel. De buurten 
en haar bewoners waren 
zijn inspiratie. Als je het 
werk bekijkt, herken 
je niet alleen typische 
plekken uit Oost, maar 
diversiteit in alle facet-
ten die ons als bewoners 
kenmerkt. Een kunstwerk 
niet enkel voor de regen-
booggemeenschap, zoals 
regenboogzebrapaden of 
bankjes in andere stads-
delen dat zijn, maar een 
kunstwerk van en voor 
iedereen. Samen zijn wij 
Oost is dan ook terecht de 
titel van dit kunstwerk.

Tot slot was er in no-
vember voor scholieren 
van onder andere het 
IJburgcollege de voorstel-
ling FokjeHokje. In deze 
voorstelling werden op 
indrukwekkende wijze de 
verschillen en de overeen-
komsten tussen diverse groe-
pen die ogenschijnlijk niets 
met elkaar hebben duidelijk 
gemaakt.
 
Wat al deze gebeurtenissen 
gemeenschappelijk hebben, is 
dat ze laten zien dat diversiteit 
en inclusie niet enkel over 

sommigen, maar over ons 
allemaal gaan. Iedereen heeft 
recht om zich vrij en veilig 
te voelen op onze straten en 
pleinen. Zowel de ‘regenboog 
community’ als de jonge 
moslima die wel of juist niet 
een hoofddoek wil dragen of 
de joodse man die zichtbaar 
een davidsster of keppeltje wil 
dragen. Dat recht om je vrij 

en veilig te voelen, komt 
ook met een plicht. De 
plicht om ook de ander, 
die in eerste oogopslag 
zo anders is of lijkt, ook 
die veiligheid en vrijheid 
te gunnen. En ook de 
plicht om naast en achter 
die ander te gaan staan. 
Om niet enkel positief, 
maar tegelijk ook niet 
naïef te zijn, want er 
zijn natuurlijk nog veel 
te veel incidenten. Soms 
zichtbaar, maar vaak ook 
onderhuids waardoor de 
vrijheid en veiligheid om 
te zijn zoals je bent, te 
houden van wie je wilt of 
je te uiten zoals je je voelt 
niet vanzelfsprekend is. 
Samenleven is een werk-
woord, dus we moeten 
hieraan blijven werken.

Paarse vrijdag is wat mij 
betreft dus niet enkel ter 

support van de LHBTIQ-scho-
lieren, maar voor mij in Oost 
een dag ter support van ieder-
een ongeacht kleur, afkomst, 
religie, geaardheid 
of gender. 
Ik hoop dat u mee doet op 
9 december en paars gekleed 
gaat zodat we samen kunnen 
staan voor Oost, paars en 
vrij. #
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nen of getuigenissen. Maar op grond 
van diepgravend onderzoek van 
historica Erika Prins kon ik wel twee 
mogelijke scenario’s schetsen. De of-
ficiële sterfdatum van 30 november 
is louter een administratieve datum. 
Er is 25% kans dat Etty direct in de 
gaskamer belandde en 75 % kans dat 
ze in het kamp is opgenomen. Dat heeft 
Erika op basis van de transportlijsten 
en kampnummers ontdekt. Ook zie je 
hoe chaotisch alles er in Auschwitz aan 
toeging en dat mensen onbedoeld aan 
de verkeerde kant terecht kwamen. 
Niemand had een idee van wat hen te 
wachten stond.’
 
De woorden van Etty spraken tot mij 
in tijden van verdriet en spanning, 
schreef je in de epiloog.
‘Je bent zo intensief met het gedachte-
goed bezig. Ik was en ben geen bewon-
deraar van Etty. Als biograaf heb ik Etty 
vooral bevraagd. Tegelijkertijd was er 
in die zeven jaar de corona-tijd, was het 
de periode dat mijn ouders ziek wer-
den. Die woorden van haar resoneer-
den op een persoonlijke manier. Vooral 
in het kleine. Hoe groot de spanning 
en het verdriet ook is, je hebt altijd een 
keuze. Word ik een boos of verdrie-
tig mens of probeer ik nog een beetje 
aardig voor mezelf en voor anderen te 
zijn? Maar ik had haar uitspraken niet 
op de muur hangen!’

Het verlangen naar schrijverschap.
‘Ik herken in Etty het verlangen naar 
schrijverschap. Het wrange is dat die 
oorlog en alles wat er in Westerbork ge-
beurde maakte dat Etty schrijver werd. 
Als reporter kon ze al haar talenten 
samenballen. Haar observatie, ironie, 
humor en compassie voor mensen. 
Ze kreeg een eigen stem, steeg boven 

Dit najaar verscheen de indrukwekkende biografie Etty Hillesum, het verhaal van haar leven van 
schrijver en buurtgenoot Judith Koelemeijer. Een meeslepende geschiedenis van een jonge, 
gepassioneerde vrouw die ook onder de meest gruwelijke omstandigheden trouw bleef aan haar 
idealen en zichzelf. Judith Koelemeijer wist een schat aan nog onbekend materiaal te verzamelen en 
geeft een verrassend nieuw perspectief op Etty’s rusteloze jeugd, haar linkse studentenjaren en haar 
uiteindelijke keuze om ‘het lot van haar volk te delen’ en niet onder te duiken. Naast de vele inter-
views, lezingen en andere bijeenkomsten vond Judith tijd voor een interview voor Dwars. 

   3

De eigen stem van Etty Hillesum

Waarom was Etty Hillesum er zo 
van overtuigd dat ze het lot van 
haar volk moest delen?
‘Er waren veel vragen die ik wilde 
uitzoeken over haar leven. Ik heb een 
aantal invloeden willen laten zien, die 
maakten dat ze deze keuze maakte, 
maar ik heb er geen eensluidend 
antwoord op willen en kunnen geven. 
De invloed van de Russische achter-
grond van haar moeder met pogroms 
en vervolgingen geven aan dat, wat ze 
de lotsverbondenheid met haar volk 
noemde, geworteld is in haar eigen 
Joodse en Russische achtergrond. 
Maar ook de invloed van het politieke 
idealisme uit de jaren dertig. Het socia-
lisme, de solidariteit met de minderbe-
deelde broeders die geen kans kregen 
en geen geld en connecties hadden om 
onder te duiken. Plus de invloed van 
de vrienden in de jaren ’41 en ’42, met 
name van de Levies, die er ook bewust 
voor kozen om niet onder te duiken. 
En natuurlijk de therapie van Spier, 
die een sfeer ademde van acceptatie en 
geen verzet. Etty wilde trouw blijven 
aan zichzelf. Haar geestelijke leven was 
minstens zo essentieel als de werke-
lijke wereld om haar heen. Ze zou voor 
zichzelf een andere keuze niet hebben 
kunnen verantwoorden en dat ben ik 
wel gaan begrijpen.’

De godsbeleving van Etty was 
heel modern.
‘Haar geloof was heel authentiek en 
haar godsbeleving was heel modern. 
Voor haar was er geen God die boven 
haar gesteld was, die beschikte. Ze 
draaide het om. Ze zei ‘God kan er ook 
niets aan doen; het zijn de mensen 
die er een puinhoop van maken’. Ze 
noemde God het goede in haarzelf, 
wat ze in zichzelf moest opgraven en 
wat ook anderen in zichzelf moeten 
opgraven, willen we een beetje vrede 
stichten in deze wereld. Haar gedach-
tegoed is kraakhelder; ze heeft dat ook 
helder opgeschreven. Ik vind dat ook 
niet moeilijk om te volgen.’

Tekst: Lennie Haarsma | Fotografie: Bob Bronshoff

Judith Koelemeijer

De psycholoog en handleeskundige 
Julius Spier was heel belangrijk 
voor Etty.
‘De therapie en het worstelen met Spier 
deden Etty goed; ze ontdekte haar 
fysieke kracht en het gaf haar meer 
zelfvertrouwen om die grote man Spier 
zomaar te vloeren. Vanuit hedendaags 
perspectief is het niet uit te leggen en 
zou hij aangeklaagd worden. Toch kijk 
ik er genuanceerd naar. Deze man had 
aan de hand van de handlijnanalyse, die 
voor mij ook hocus pocus was, het ver-
mogen tot de kern door te dringen van 
iemands persoonlijkheid, de pijn en de 
belemmeringen. Om vervolgens prak-
tische oplossingen te geven waardoor 
mensen zich snel beter gingen voelen.

Zeven jaar research en bezoeken 
aan Israël, Amerika, Westerbork, 
Winschoten, Middelburg (waar Etty 
is geboren) en Deventer (waar ze 
heeft gewoond). Wat heeft de meeste 
indruk gemaakt?
‘Auschwitz was ongelofelijk indrukwek-
kend. Bijzonder om de dochters Levie 
in Israël te ontmoeten die als kind Etty 
hadden meegemaakt. Ook de ontmoe-
ting met Dicky de Jonge, de enige vrien-
din van Etty die nog in leven was. Het 
terugvinden van de Russische familie 
van Etty was een bijzondere vondst om 
de Russische geschiedenis in perspec-
tief te zetten. Het is de hele zoektocht 
die zo fascinerend is geweest.’ 

Het schetsen van twee scenario’s 
over wat er gebeurd kan zijn nadat 
Etty op 7 september op transport 
werd gesteld naar Auschwitz is een 
bewuste keuze?
‘Ik kon niet anders, want van Etty’s 
laatste levensfase bestaan geen bron-

Geleerden en straatnamen 
in de Watergraafsmeer 

Er zijn er al veel van verkocht. Maar de 
krant is nog altijd te koop. Voor slechts 
e 7,50 bij de Linnaeus Boekhandel en 
copyshop Helmholtzstraat. Voor e 10,- 
is ’ie te bestellen via dwarskrant@gmail.
com, dan wordt hij bij u thuis bezorgd – 
te betalen aan de deur of vooraf via NL63 
ASNB 0706 8038 17 t.n.v. A.J. van Tol. 
U heeft dan een fraaie bewaareditie van 
Dwars én steunt de buurtkrant financieel.

Literatuur

zichzelf uit in die laatste fase van haar 
leven. Ze werd daardoor de schrijver 
die ze altijd wilde worden.’ 
 
Een belangrijk boek in deze tijd 
van oorlog, vijanddenken en anti-
semitisme.
‘Het is nu opnieuw oorlog. In Oekraïne. 
En we leven, net als in de tijd van Etty, 
in een tijd waarin je niet weet waar 
het naar toe gaat. Ook in de illusie, net 
als Etty en haar lotgenoten, dat het 
allemaal mee gaat vallen; dat de oorlog 
niet hier komt en dat het leven zoals 
we nu leiden, zo blijft. Het is wankel al-
lemaal. Ook de haat, waar Etty zich zo 
tegen verzette, viert nu ook hoogtij. Het 
antisemitisme waar je met extra zorg 
naar moet kijken op basis van deze 
geschiedenis. Er zijn zeker parallellen.’  

Razzia’s in Amsterdam Oost
‘In de Retiefstraat kwam de familie 
Hillesum terecht nadat de Duitsers de 
Joden uit de provincie deporteerden 
naar Amsterdam. De Polderweg was 
de verzamelplaats voor de deportaties; 
het rangeerterrein voor de treinen. In 
de Grensstraat woonde Louis Hillesum. 
Maar heel de Transvaalbuurt was een 
Joodse buurt; er waren vaak razzia’s. 
Dat heeft Etty’s vader, Louis Hillesum, 
beschreven in brieven aan zijn collega 
en vriendin Christine VanNooten. Etty 
bleef verschoond van de razzia’s, want 
zij woonde op het Museumplein aan 
een Nazi-plein, omringd door kantoren 
van de Wehrmacht en de NSB. In de Re-
tiefstraat was dat een ander verhaal’. #

Op NPOstart is de documentaire te 
zien die werd uitgezonden op 4 mei 2021, 
waarin de filmmaker Mélinde Kassens 
Judith Koelemeijer volgt tijdens haar 
onderzoek voor de biografie over het 
leven van Etty Hillesum. 
www.npostart.nl. 

In het Joods Historisch Museum is nog 
t/m 10 april 2023 de tentoonstelling 
Etty & Leonie te zien; deze presentatie 
staat in het teken van de vriendschap 
tussen Etty Hillesum (1914-1943) en 
Leonie Snatager (1918- 2013).

En het boek is te koop in alle boek-
handels.

‘Haar gedachtegoed 
is kraakhelder’

‘Je hebt altijd 
een keuze’
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Tekst: Carolien Gevers | Fotografie: Frank Schoevaart

Als ze een bloemenstal zouden starten, dan zouden ze die 
‘Rocco’ noemen, beloofden Herman en Marja elkaar een kleine 
veertig jaar terug. Rocco was hun hond. Hun kiosk aan de  
Fizeaustraat werd een succes.

Herman (74) was als kind een schoffie. 
Hij spijbelde regelmatig, banjerde op 
straat en werd  dan weer thuisgebracht 
door de politie. Herman: ‘Zo ging dat 
toen. Ik was een buitenkind en vond 
alles om me heen interessant. Ik ben 
groot gebracht op de Albert Cuyp. Als 
12-jarig jochie verdiende ik een paar 
dubbeltjes met het opruimen van de 
stands als de kooplui de kroeg in gin-
gen. Van lieverlee ging ik de handel in. 
Van een groentekioskje bij het Haar-
lemmermeerstation naar een bloe-
menkiosk van mijn zwager. Mijn echte 
redding is Marja geweest. Door haar 
ben ik volwassen geworden.’ 

Poedelnaakt 
Met zelf een horecavakdiploma op 
zak, schoolde Marja (65) zich bij via 
bloemencursussen, terwijl Herman 
intussen al in een klein loodsje in de 
buurt was begonnen. Dankzij hun 
vastberadenheid kreeg het stel na veel 
onderhandelingsgedoe toestemming 
van de deelraad voor een eigen kiosk. 
Marja: ‘De buurt hier was verpauperd 
hoor, schat. Veel verwarde stakkers op 
straat. Er kwam er zelfs een keer eentje 
poedelnaakt aanzetten, terwijl daar, 
waar nu hotel V zit, de Riagg zat. Daar 
kreeg ik geen sjoege dus ja, toen maar 
zelf de politie en ambulance gebeld. 
Je begrijpt hoe blij we waren toen de 
Lobby hier kwam.’
 
Geweldige kransen 
Herman: ‘In dat hotel komen best veel 
bijzondere mensen en wij liften mee. 

Een bloemrijk paar 

Stervende rode beuk

‘Ik heb het voor je meegenomen, want 
ik vind het bijzonder dat een boom een 
eigen emailadres heeft waarop mensen 
herinneringen delen over de troost 
die de beuk heeft gegeven, en nog 
geeft. Maar ook omdat hij bijna dage-
lijks geknuffeld, beklopt en bevoeld 
wordt door de boomverzorger van de 
begraafplaats en door mensen die de 
beuk kennen omdat hun geliefde in zijn 
schaduw een laatste rustplaats vond. Jij 
weet vast wel waar die boom staat en 
ik zou hem vanmiddag willen opzoe-
ken.’

Eenvoudige vormen
In 1892 ontwierp Leonard Anthony 
Springer de Nieuwe Ooster in de toen 
nog zelfstandige gemeente Watergraaf-
smeer. De Oosterbegraafplaats, daar 
waar nu het Tropenmuseum staat, 
was te klein geworden. Eén van de 
uitgangspunten van Springer bij zijn 
vormgeving van de begraafplaats was 
om er ‘de natuur in haar lieflijkste en 
eenvoudige vormen weer te geven, 
omdat het de plaats is waar men het 
lichaam teruggeeft aan de aarde waar-
aan het ontleend werd’. In 1954 was de 
Nieuwe Ooster na vier uitbreidingen 

Een vriendin komt langs met een artikel uit Het Parool. Ze ver-
telt dat het over een 130 jaar oude beuk op de Nieuwe Ooster 
gaat, die stervende is. 

drie hectare groot.
Honderddertig jaar later betreuren en 
steunen mensen een stervende rode 
beuk die hij daar bedacht heeft.

Sporen in de wind
Met de hond wandelen we naar de 
begraafplaats, op zoek naar vak 20. 
Als we het graf van Jos Brink gepas-
seerd zijn, zien we de stervende rode 
beuk. De boom staat in een krans van 
reuzenzwammen die zijn lijden veroor-
zaken, waardoor er in de warme herfst 

nog nauwelijks blad aan de takken zit. 
‘Is die beuk een hij of een zij?’ vraagt 
mijn vriendin. Geen van twee, want in 
het voorjaar groeien er mannelijke en 
vrouwelijke bloemen aan de takken.  
Ze loopt naar de boom, gaat er tegen-
aan staan en legt een hand op de 
schors. ‘Hoe maakt een zwam zo’n 

grote boom dood?’
Het begint als elke schimmel. Via spo-
ren in de wind, insecten of klevend aan 
onze schoenen, nestelt die zich in een 
rottend worteldeel en gaat mycelium-
draden vormen. De boom is al ver-
zwakt en veel van zijn voedingstoffen 
worden door de welig tierende schim-
mel opgenomen. Die gaat een vrucht 
vormen en wordt als zwam zichtbaar 
voor ons. De boom kan niet meer 
genoeg bladeren vormen en verliest 
de strijd tegen de schimmel. De vrucht 
leeft één jaar en kan twee meter breed 
en tachtig centimeter hoog worden. 

De jonge scheuten van de zwam zijn 
eetbaar en worden met name in de 
Japanse keuken gebruikt.

‘Is een paddenstoel een hij of een zij?’ 
vraagt mijn vriendin. Een padden-
stoel vormt sporen die je mannelijk 
of vrouwelijk kan noemen of negatief 
en positief. Glimlachend kijkt ze me 
aan, terwijl haar hand de boom streelt. 
‘Raar toch,’ zegt ze, ‘dat ik hier een ster-
vende rode beuk sta te strelen, terwijl 
ik elke week in de krant het verhaal 
lees van een Amsterdammer die in 
totale eenzaamheid is gestorven.’ #

Tegenwoordig komen hier mensen uit 
de hele stad. Artiesten, zakenlui, voet-
ballers. Johan Cruijff was hier vroeger 
kind aan huis.’ 
Herman en Marja zijn nog altijd 
enthousiast. Herman: ‘Al zijn we wel 
aan het afbouwen. Ik werk tenslotte al 
meer dan zestig jaar. Maar het is dank-
baar. We zien mensen blij worden van 
bloemen.’ Marja: ‘Bloemen voor feesten 
of voor begrafenissen, ik weet niet wat 
ik fijner vind. Kransen maken vind 
ik geweldig.’ Het hoogtepunt van elk 
jaar is moederdag. Midden in de nacht 
wordt de wekker gezet want er moeten 
dan veel boeketten gemaakt. 

Altijd overeind
Dit jaar liep er op die dag al rond 
zes uur een jongen de kiosk in. Hij 
vroeg een servet. Marja: ‘Ik vond hem 
vreemd en zei dat ik die niet had. Hij 
drong aan, ik bleef rustig. Maar toen ie 
‘krijg de kanker’ riep en wegliep, kreeg 
ik argwaan en ging hem achterna. Om 
de hoek, waar onze bus stond, zag ik 
hem met ronkende brommer bijna 
wegrijden, de jas van Herman in zijn 
hand. Daar zat 500 euro in, dus ik 
sprong op hem in. Toen ie uiteindelijk 

meer gas gaf moest ik loslaten, want ge-
wond kon ik die boeketten niet maken. 
Gelukkig hebben onze klanten er niet 
onder geleden. We konden alle boeket-
ten afmaken. Maar laat nu helaas later 
op de dag onze hond een epileptische 
aanval krijgen.’ De tranen springen 
Marja weer in de ogen als ze vertelt dat 
ze diezelfde avond hun dierbare Die-
sel moesten laten inslapen.  Herman: 

Tekst en fotografie: Dick Feenstra

Marja: ‘We zijn 
samen groot en 
sterk geworden’

Marja en Herman zijn aan het afbouwen

‘Zie je wat een heldin ik heb? Ze dacht 
niet aan zichzelf toen ze die schurk 
besprong, ze belde de politie, ze belde 
de dierenarts, ze jankte zich stuk om 
Diesel, maar ze blijft altijd overeind.’ 
Marja: ‘Jij toch ook, we zijn samen 
groot en sterk geworden (knipoog). We 
waren toch essentieel, leerden we in de 
lockdown!’ #

‘Hoe maakt een 
zwam zo’n grote 
boom dood?’

De boom staat in een krans van reuzenzwammen
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‘Begin volgend jaar vindt alweer de 7e 
editie plaats,’ vertelt hij. We zitten in 
zijn werkruimte in het Blauwe Huis 
aan de Zeeburgerdijk. Om ons heen 
computers, filmapparatuur, rom-
melige werk- en vergadertafel. Daar-
naast zorgen boekenkasten en muren 
volgehangen met veelal intrigerende 
Ethiopische afbeeldingen voor een 
actieve en gezellige indruk, een sfeer 
die Mekkonen zelf ook uitstraalt. ‘Op 
dit moment zijn we nog bezig met 
het trainen van buurtbewoners, we 
geven workshops, leren hoe ze met de 
apparatuur moeten omgaan en hoe 
je een verhaal vertelt. En over een 
paar maanden gaan we de prachtige 
resultaten zien in de Centrale OBA.’ Hij 
verheugt zich erop.

Buurtfilmmakers
Het idee van een buurtfilmfestival 
ontstond nadat Mekkonen jarenlang 
actieve bewoners had getraind en 
ondersteund bij het maken van ‘iets 
burgerjournalistieks’ over hun buurt. 
Elke paar weken kwamen bewoners 
bij elkaar, overlegden, maakten 
filmpjes en stuurden die naar diverse 
vestigingen van de OBA en wijkcentra. 
Mekkonen: ‘Ik dacht: ik moet iets doen 
om deze buurtfilmmakers bij elkaar 
te houden. En zo kwam ik op het idee 
van het ABFF.’ Artistiek leider en initi-
atiefnemer staat er op de website ach-
ter zijn naam. Hij bewaakt de inhoud 
en artistieke kwaliteit.

Cocktail
In 2015 vond het eerste festival plaats, 
op het Makassar plein, met zo’n vijftig 
buurtfilmmakers uit heel Amsterdam. 
Er waren toen honderd bezoekers, 
maar het aantal groeit ieder jaar. ‘Van 
vijf korte films maken wij vaak een 
cocktail,’ legt hij uit. ‘ABFF heeft per se 

niet alleen met de kwaliteit van de
film te maken, zoals acceptabel beeld 
en geluid. Waar het vooral om gaat is: 
wat is je verhaal, wat heeft de film met 
je buurt te maken?’

Saamhorigheid
Kibret Mekkonen is verknocht aan zijn 
eigen buurt, aan Oost. ‘Ik woon er, ik 
werk er, mijn opdrachtgevers zitten 
er, ik heb mijn eigen plek gecreëerd, ik 
ben helemaal Oost geworden,’ zegt hij
met een grijns. Dat was niet altijd zo. 
‘De eerste tien jaar die ik in Nederland 
doorbracht en aan de HKU studeerde, 
was mijn huis niet meer dan een hotel 
voor me. Ik groette mijn buren maar 
kende ze niet. Op een bepaald moment 
kwam mijn Ethiopische achtergrond 
naar boven en besloot ik dat dat

zo niet langer kon. In Ethiopië ben ik 
opgegroeid met een groot gevoel van 
saamhorigheid. Kinderen worden niet 
alleen door hun ouders opgevoed, 
maar ook door de buren en hun om-
geving. Eenzaamheid bestaat er bijna 
niet. Iedereen let op elkaar, zorgt vaak 
voor elkaar.’

Proeven
Vandaar dat hij aan de buren op zijn 
trappenhuis – Turks, Marokkaans, 
Tsjechisch, Surinaams,
Nederlands, Indiaas – voorstelde om 
met Kerstmis eens eten bij de voor-
deur te zetten zodat iedereen ervan 
kon proeven. ‘Tot twee uur ’s nachts 
waren we daarmee bezig en toen 

besloten we  om ook maar eens bij 
elkaar naar binnen te gaan, hahaha!’ 
Zo ontstond er een warme band tus-
sen de buren. ‘Je moet het zelf doen,’ 
zegt de filmmaker. ‘Pas dan creëer je 
verandering.’

Twaalf kinderen
Mekkonen is geboren in Addis Abeba, 
maar groeide op in een dorp daar 
honderden kilometers vandaan, in 
de provincie Illubabor. Aanvankelijk 
waren ze met acht kinderen. ‘Maar 
er kwamen er steeds meer bij. Mijn 
ouders werkten in het ziekenhuis en 
regelmatig kwam mijn moeder met 
een jong of wat ouder kind thuis dat 
om welke reden dan ook niet in zijn 
eigen huis grootgebracht kon worden. 
Zo waren we op een gegeven moment 
met zijn twaalven. Ik hoefde nooit 
naar vriendjes te gaan, ze kwamen bij 
ons, het was altijd een gezellige boel.’

Onderzoeken
Tot vijf jaar geleden kwam hij nauwe-
lijks in zijn geboorteland, maar nu is 
hij er regelmatig. ‘Het lijkt wel of ik 
iets aan het inhalen ben. Ik heb het 
hier in Nederland best goed gedaan in 
mijn ogen, hier in de buurt. En nu zit 
ik een beetje met een gevoel van ver-
plichting om iets voor Ethiopië te
doen.’ Aarzelend: ‘Ik ben het aan het 
onderzoeken.’

Buurtgebruikers
Vooralsnog is hij druk bezig met een 
documentaire over de grote veran-
deringen in de Indische buurt – in 
opdracht van het Buurtmuseum In-
dische buurt. ‘Ik ben filmmaker hè, 
dus soms krijg ik opdrachten. Dit is 
heel boeiend. Ooit lag de buurt, mijn 
buurt, aan de rand van de stad, nu ligt 
hij er midden in; er was een periode 

van arme arbeiders, kunstenaars en 
studenten, daarna kreeg je de migran-
ten en ondernemers en nu zitten we 
in de fase van gentrificatie. Een fase 
waarin je soms niet meer van buurt-
bewoners maar van buurtgebruikers 
kunt spreken… Als CAMJO [camera-
journalist, red.] laat ik diverse mensen 
aan het woord, dat betekent dat ik de 
interviews doe, het geluid en de
camera.’

180
Hij laat me het boek van Ahmed 
Larouz zien: ‘180 Amsterdammers’. 
Kibret is een van de geïnterviewden. 
‘Ik ben nog altijd blij en trots dat ik in 
dit boek sta. In 1995 voelde ik me een 
beetje buitengesloten, sprak de taal 
niet zo goed en iedereen vroeg me: 
waar kom je vandaan, waarom ben 
je hier gekomen, wanneer ga je weer 
terug? Ik had op een bepaald moment 
een keurig en kort antwoord bedacht. 
Nu in 2022 is Amsterdam compleet 
anders dan toen en telt de stad 180 
nationaliteiten, ongelofelijk toch! Het 
opmerkelijke is dat ik dit jaar naar 
Ethiopië ben geweest en daar net een 
boek is uitgekomen: ‘180 Mensen met 
een media achtergrond’. En daar sta ik 
ook in. Ik heb mezelf hier in Amster-
dam ontwikkeld, maar mijn aanwezig-
heid in Ethiopië is er ook, die blijft. 
Grappig hoe ik via dat getal 180 als een 
mooie mix van beide wordt neergezet.’

Motto
Heb je nog dromen? ‘Je moet altijd blij-
ven dromen,’ vindt Kibret. ’Maar wat 
ik al eerder zei: je moet het zelf doen, 
iemand anders doet het niet voor jou. 
Zo ben ik nu in de Centrale OBA en 
OBA-Bijlmer bezig om een collectie 
Afrikaanse boeken op te bouwen. 
Geweldig dat ik die kans krijg. Het 
past ook mooi in hun project Huis van 
alle Talen; ik was er zelf al langer mee 
bezig. Onlangs zat ik bij de ingang van 
de OBA in Ethiopische kledij, maakte 
een praatje met de mensen en zo kwa-
men de boeken.’ Hij laat me een aantal 
volle tassen zien. ‘Die ga ik nog uitzoe-
ken. Tja, ik blijf mijn motto herhalen: 
je moet het wel zelf doen!’ #

De 7e editie van het ABFF-festival 
vindt plaats op 4 februari 2023 in de 
OBA Oosterdok.

Noodgedwongen vertrekt een ambitieuze journalist zo’n 28 jaar geleden uit Ethiopië en komt naar 
Nederland. Hij wil alles aanpakken, studeert snel Nederlands, wordt filmmaker en maakt Amster-
dam Oost tot zijn thuis. Een van de dingen die de gedreven en altijd buurtgerichte Kibret Mekko-
nen daar opzet is het inmiddels zeer populaire Amsterdams Buurt Filmfestival. 

Buurtberoemd om zijn buurtfilms 
Tekst: Anita Boelsums | Fotografie: Frank Schoevaart

 ‘Je moet het 
zelf doen als je 
verandering wilt’

Kibret Mekkonen: ‘In Ethiopië ben ik opgegroeid met een groot gevoel voor saamhorigheid’
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Slechts 49 abonnees
Even terug in de tijd: de telefonistes 
zitten naast elkaar, met grote schakel-
borden voor zich. Zij zorgen ervoor dat 
elke telefoonverbinding tot stand komt. 
Ze zijn er met velen, die dagelijks in wis-
seldienst werken.
De eerste telefooncentrale in Nederland 
is in 1881 aan de Herengracht in gebruik 
genomen. Er zijn dan slechts negenen-
veertig abonnees, die door één telefo-
niste handmatig met elkaar worden 
verbonden. Maar er komen gaandeweg 
steeds meer aansluitingen en daarmee 
groeit het aantal telefonistes en tele-
fooncentrales. Oost krijgt deze centrale.
Maar in de jaren die volgen gaat de ont-
wikkeling snel. In 1960 zijn een miljoen 
mensen aangesloten op het Nederlandse 
telefoonnetwerk. Het is dan niet meer 
te doen om iedereen handmatig met 
elkaar te verbinden. Geautomatiseerde 
telefooncentrales nemen het werk over 
van de telefonistes, die allen werkloos 
raken. In 1962 is het laatste knooppunt 
Warffum in de provincie Groningen 
in gebruik genomen en daarmee is het 
Nederlandse telefoonnetwerk volledig 
geautomatiseerd.

Fantastische woonplek
AHAM Vastgoed koopt in 2016 de centra-
le van KPN. Volgens een woordvoerder 
van AHAM Vastgoed zijn de eisen van de 
gemeente stedenbouwkundig, esthetisch 
en programmatisch heel strikt, gezien 
de bijzondere locatie. Toch verloopt 

en de energiekosten schieten razendsnel 
omhoog. Meer en meer gezinnen komen 
in de financiële problemen. En van 
armoede kun je geen vrij nemen, ook 
niet tijdens de feestdagen. We willen 
gezinnen in die periode dan ook graag 
iets extra’s bieden. Mensen kunnen ons 
hierbij helpen, bijvoorbeeld door hun 
energiecompensatie aan ons te doneren 
als ze die zelf niet nodig hebben. Daar-
naast zijn kerstpakketten, houdbare 
lekkernijen of plaids meer dan welkom. 
Donaties gaan altijd 100% naar onze 
bezoekers!’ #

Ga voor meer informatie naar  
https://veerkrachtigbetondorp.nl/ (hier 
vind je ook hoe je kunt doneren) en 
www.soeplangsdelijn.nl of Facebook. 

Cultuur Nummer 2326

Tekst en fotografie: Méland Langeveld

Tekst: Wendy Danser | Fotografie: Eddy Ellert

Voormalige PTT-telefooncentrale 

Van armoede kun je geen vrij nemen

Albert Boeken, in dienst bij Publieke 
Werken, ontwerpt het gebouw. De tele-
fooncentrale is in 1923 operationeel.

De ingang van het gebouw is aan de ach-
terzijde. Boven de toegangsdeur staat 
in art deco-letters TELEFOONDIENST. 
In het aangrenzende doodlopende 
zijstraatje van de Middenweg staan 

Carleen de Lange was een van de 
veertig vrijwilligers die zich tijdens de 
lockdown in 2020 via de Facebookgroep 
Coronahulp Betondorp inzetten voor 
hun buurtgenoten. Ze deden onder 
andere boodschappen, lieten honden uit 
en maakten een praatje. 
Carleen schrok van de schrijnende 
omstandigheden van veel buurtgenoten. 
Zij hadden bijvoorbeeld weinig eten 
in huis, leefden op een kale vloer of 

hadden geen kasten. ‘Mensen schamen 
zich vaak en durven er niet voor uit te 
komen dat ze het zwaar hebben. En als 
je eenmaal schulden hebt, krijg je vaak 
boete op boete. Het begint meestal met 
een ingrijpende gebeurtenis zoals een 
scheiding of een ziekte, en na verloop 
van tijd wordt de situatie steeds uitzicht-
lozer.’ 
Ze besloot om de ondersteuning struc-
tureler op te zetten. Om te beginnen 

met het aanbieden van maaltijden en 
producten die ze ontvingen via het Rode 
Kruis. Inmiddels heeft de stichting in 
een schoolgebouw aan Zuivelplein 9 
een lokaal waar op vrijdag de Sociale 
Kruidenier geopend is en vijfentwintig 
huishoudens, drie keer per week gratis 
twee maaltijden kunnen ophalen. Veel 
producten, zoals brood en groente, 
worden gedoneerd door lokale onder-
nemers. 

Verse soep
Renée Ritsma, eigenaresse van de soci-
ale onderneming ‘Soep langs de Lijn’, 
bereidt - in samenwerking met Dynamo 
- verse soepen voor diverse sportclubs 
in de Watergraafsmeer. Daarnaast 
verzorgt ze twee keer per maand in het 
Parkhuis (Park de Meer) een tweegan-
gendiner voor buurtgenoten en kookt ze 
wekelijks voor bewoners van zorginstel-
ling Philadelphia. 
Renée: ‘Carleen had me op het internet 
gevonden over mijn buurtactiviteiten 
en vroeg me tijdens de lockdown of ik 
soep wilde leveren voor haar stichting. 
Ik vond het een mooi initiatief en ging 
gelijk aan de slag.’ En tot op de dag van 
vandaag genieten Betondorpers die 
gebruikmaken van de maaltijdservice, 
nog iedere woensdag van de voedzame 
soep van Renée.  

Feestdagen
Carleen doet er alles aan om de hulp 
voort te zetten. Maar na de coronacrisis 
zijn de (financiële) ondersteuning van 
de gemeente en het Rode Kruis minder 
vanzelfsprekend. Heel recent heeft de 
stichting echter te horen gekregen dat 
de gemeente alsnog met geld over de 
brug komt. ‘Dit soort laagdrempelig 
buurtinitiatieven worden juist steeds 
belangrijker. De prijzen in de winkels 

twee woonhuizen. De directeur van de 
telefoondienst woonde in de grootste 
woning.
Later komt de ingang van het gebouw 
aan de Kamerlingh Onneslaan. Het 
beeldhouwwerk boven de ingang is 
van Hildo Krop. Het verbeeldt de vier 
werelddelen.

In de reeks Verborgen verleden over gebouwen in Oost en hun 
roemrijke verleden ditmaal de voormalige PTT-telefooncentra-
le aan de Kamerlingh Onneslaan hoek Middenweg.  

De coronacrisis onthulde voor Carleen de Lange een diepge-
wortelde armoede onder haar buurtgenoten in Betondorp. Ze 
wilde hier iets aan doen en richtte de Stichting Veerkrachtig 
Betondorp op. De stichting biedt laagdrempelige ondersteuning 
aan bewoners die moeite hebben de eindjes aan elkaar te kno-
pen. Carleen de Lange en sociaal ondernemer Renée Ritsma 
over dit sympathieke project.    

de samenwerking soepel. ‘De plannen 
voor hoogwaardige, deels sociale en 
middenhuurwoningen, een broedplaats 
voor kunstenaars en commerciële 
ruimtes zijn tot in detail uitgewerkt.’ De 
gemeente keurt de conceptplannen in 
2019 goed, maar de bouw gaat nu pas 
beginnen.

‘Met de transformatie van de oude PTT-
centrale voegen we broodnodige wonin-
gen toe aan de stad in een gebouw waar 
nu niemand kan wonen en iedereen 
zou willen wonen,’ aldus de woordvoer-
der. ‘We realiseren nu hoogwaardige 
woningen op een fantastische plaats 
met uiterst respect voor het bestaande 
monument en de locatie aan het park. 
Op deze plek is het straks heerlijk wo-
nen en fijn werken. Een ere-locatie waar 
al decennia geen mensen meer werkten, 
krijgt de gewenste en verdiende invul-
ling.’ Inmiddels is de renovatie begon-
nen en die zal tot 2024 duren.

Architect Albert Boeken (1891-1951) gaat 
na het beëindigen van zijn opleiding 
aan de Delftse Technische Hogeschool 
in 1919 bij Publieke Werken aan de slag. 
Hij houdt zich in de beginjaren vooral 
bezig met het ontwerpen van een aantal 
telefooncentrales in Amsterdam. #

Meer ‘Verborgen verleden’: 
www.melandlangeveld.com   Voormalige achteringang met de letters Telefoondienst

Carleen de Lange

Renée Ritsma

‘Een ere-locatie krijgt 
de gewenste en 
verdiende invulling’
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Tekst: Robert van Andel | Beeld: Henk Pouw

‘Eenvoud, kenmerk van het ware’ 
Zo luidt de vertaling van Professor Boerhaaves motto ‘Simplex 
sigillum vere’. De verste reis die deze wereldberoemde arts en 
Leidenaar in een lang leven maakte, was een kort bezoek aan 
Harderwijk. Hij doceerde en publiceerde in het Latijn. In zijn 
boek ‘Aphorismi’, over het herkennen en genezen van ziekten, 
geeft hij medische vuistregels die lang stand gehouden hebben.  

Geleerden en straatnamen
rond het Oosterpark - deel 3

De nationalistische tijdgeest van 
de late 19de eeuw gaf de naam 
Boerhaave aan een flink aantal 

straten in de wijk bij het OLVG. Binnen 
enkele jaren echter werd dit terug-
gebracht tot de Eerste en de Tweede 
Boerhaavestraat ter weerszijden van de 
Wibautstraat en het Boerhaaveplein met 
daarop het Badhuistheater. De Derde en 
Vierde Boerhaavestraat werden Ruysch-
straat en Blasiusstraat, vernoemingen 
naar Amsterdamse hoogleraren anato-
mie. 

Theologie mijnenveld
Al eeuwenlang geldt Herman Boerhaave 
(1668-1738) als de grootste Nederlandse 
arts aller tijden. De modernisering van 
het geneeskundeonderwijs in Europa 
zette hij vanuit Leiden in gang door 
niet langer speculatieve ziektekundige 
concepten als uitgangspunt te nemen, 
maar de praktijk. Hij sloot daarmee aan 
op de nieuwe natuurfilosofie van New-
tons ‘Principia Mathematica’. Alvorens 
geneeskunde te studeren genoot hij 
een brede universitaire opleiding in de 
filosofie en de theologie. Eerst promo-
veerde hij op een filosofische verhan-
deling over het onderscheid tussen 
lichaam en geest met een kritische kijk 
op Spinoza, Hobbes en anderen. Drie 
jaar later promoveerde hij opnieuw - nu 
op een medisch onderwierp - tijdens 
zijn korte verblijf te Harderwijk. Als jon-
geman speelde hij met de gedachte als 
arts en als predikant actief te zijn, maar 
de theologie bleek in de Republiek een 
mijnenveld waar hij snel buiten besloot 
te blijven.

Bezoek van Tsaar
Herman Boerhaaves roem bij leven 
berustte vooral op de didactische 
kwaliteit van het onderwijs dat hij gaf 
als hoogleraar geneeskunde, botanie / 
plantkunde (verantwoordelijk voor de 
Hortus Botanicus) en later ook in de 
chemie / scheikunde aan de Universiteit 
Leiden. Naast ‘Aphorismi’ vonden zijn 
leerboeken ‘Institutiones Medicinae’ 
(Geneeskundige Onderwijzingen) en 
‘Elementa Chimiae’ (over scheikunde) 
hun weg door heel Europa. Zonder ooit 
op reis te gaan werd hij tot lid gekozen 

van de Academie Française te Parijs en 
iets later ook van de Royal Society te 
Londen. Tsaar Peter de Grote bezocht 
hem thuis. Hij toonde zich een groot-
meester in het naar voren halen van de 
waardevolle elementen uit de leer van 
voorgangers vanaf de grote klassieke 
Griekse arts Hippocrates. Zijn inzich-
ten ontleende hij meer aan zelfstudie 
van teksten dan aan zijn universitaire 
leermeesters; sommigen noemen hem 
daarom wel autodidact.

Natuurlijke oorzaken
Onderwijs aan het ziekbed zoals bepleit 
door Hippocrates propageerde hij met 
kracht. Hij benadrukte hiermee de 
praktijk als belangrijkste leerschool met 
ook een rol voor onderzoek van lijken 
na overlijden om het verband te kunnen 
leggen tussen de ziekteverschijnselen 
en de anatomische afwijkingen. Zijn 
aanpak leidde tot wat bekend is gewor-
den als de ‘eclectische’ school (eclectisch 
betekent vanuit een aantal verschillen-
de bronnen geïnspireerd). Boerhaaves 
leerlingen vergaarden zelf ook grote 
roem en zwierven uit over heel Europa. 
Carolus Linnaeus, als jonge arts en bota-
nicus, maakte indruk op Boerhaave toen 
hij zich aan hem kwam voorstellen. Dit 
leidde tot een krachtige aanbeveling en 
tot zijn botanisch onderzoek op land-
goed De Hartekamp te Heemstede. 
Boerhaaves visie luidde dat een natuur-
lijke oorzaak ten grondslag ligt aan ziek-
ten  en dat dus ook de oorzaak gezocht 
moet worden in de natuur. Ideeën over 

metafysische krachten en machten van 
buiten de natuur verwierp hij. Hiermee 
toonde hij zich een moderne natuur-
wetenschappelijk georiënteerde arts; 
echter, de wetenschappelijke kennis 
was destijds, met de ogen van nu, nog  
beperkt. Boerhaave heeft geen bijzon-
dere aan hem toe te schrijven ontdek-
kingen op zijn naam, zijn alom erkende 
invloed op de Europese geneeskunde is 
zijn erfgoed.

Altijd Leiden
Boerhaave bleef Leidenaar. Hij kocht 
en bewoonde een aantal jaren het 
landgoed met kasteel Oud Poelgeest. 
Planten die de Hortus Botanicus niet 
kon huisvesten kregen daar een plaats; 
ook nu nog is daar een enkele zeer 
bijzondere boom te vinden. De laatste 
jaren van zijn leven woonde hij aan het 
Leidse Rapenburg; zijn indrukwekkende 
grafmonument staat in de Pieterskerk. 
In veel plaatsen in Nederland zijn niet 
alleen straten naar hem vernoemd, 
maar ook medische centra, basis- en 
voortgezet onderwijsscholen en zelfs 
een zwembad. De Leidse nascholings-
cursussen voor artsen dragen zijn naam 
en het prachtige ‘Wetenschapsmuseum 
Rijksmuseum Boerhaave’, ook te Leiden, 
is de absolute topper onder alle vernoe-
mingen. 

Razzia’s in 
Tweede Boerhaavestraat
Bij een bezoek aan de Tweede Boer-
haavestraat vallen twee tegenover el-
kaar gelegen schoolgebouwen op, beide 
met fraaie baksteendecoraties. Op num-
mer 22 huist de Openbare Basisschool 
Aldoende in een gebouw met Art Deco 
kenmerken en daartegenover staat een 
mooi gebouw in Amsterdamse school 
stijl met Hebreeuwse letters in het met-
selwerk. Een plaquette vermeldt: 1924 
en Talmoed Toraschool A en ‘In 1943 
na een grote razzia sloot de bezetter de 
school, alle leerlingen en leerkrachten 
waren verdwenen; de meesten werden 
gedood in het Oosten’. 
Vlakbij aan de Mauritskade op nr. 
24 huist Kunstcentrum MK24 in een 
monumentaal voormalig schoolgebouw 

met classicistische kenmerken. Een pla-
quette aldaar vermeldt: ‘gemeentelijke 
HBS vanaf 1941 voor joodse kinderen 
en leraren. Zij verdwenen met de razzia 
van 1943, de meesten werden gedood in 
concentratiekampen in het Oosten’.

Seksuele moraal
Stadsvernieuwing op de plaats van 
de vroegere Amstelbrouwerij tussen 
Mauritskade en Boerhaavestraat leidde 
rond 1990 tot een nieuw wijkje met 
straatnamen die enkele gezondheids-
zorgvernieuwers uit de 20ste eeuw 
eren: de Mary Zeldenruststraat en het 
voetgangersgebied van de Muntendam-
straat en het Sajetplein, met daaraan het 
Pleintheater. Het is een aardige gedach-
te gezondheidszorgvernieuwing te zien 
als treden in de sporen van Boerhaave; 
deze vernoemingen krijgen zo extra 
betekenis.
De naam van Mary Zeldenrust-Noorda-
nus (1928-1984) is voor een hele gene-
ratie Nederlanders gekoppeld aan de 
seksuele revolutie van de jaren zestig 
van de vorige eeuw. Zij vervulde als 
voorzitter van de Nederlandse Ver-
eniging voor Seksuele Hervorming op 
institutioneel niveau de rol van geres-
pecteerd bestuurder, organisator en 
commentator op de maatschappelijke 
ontwikkeling die volgde op het beschik-
baar komen van de anticonceptiepil. In-
zake de veelvormigheid van seksualiteit 
was zij uitgesproken liberaal. De sfeer 
van Victoriaanse repressie en hypocrisie 
die destijds nog duidelijke sporen in de 
samenleving had, heeft zij mee omgebo-
gen naar ruimte voor een persoonlijke 
seksuele moraal vanuit het besef dat de 
gezondheid van ieder mens – en dus de 
volksgezondheid daarmee gediend is. 
Mary Noordanus was geen arts, maar 
psycholoog-psychotherapeut. Na haar 
voorzitterschap publiceerde zij over de 
invloed van de psyche op kwaadaardige 
ziekten. Haar eigen ziektegeschiedenis 
en vroege overlijden gaf dit werk dra-
matische zeggingskracht.

Sociale geneeskunde
Piet Muntendam (1901-1986) en Ben 
Sajet (1887-1986) werden beiden eerst 
huisarts. Muntendam in arme streken 
in Drenthe en Sajet in de Amsterdamse 
Transvaalbuurt tijdens de Eerste We-
reldoorlog. Met publicaties onthulden 
zij hoe slechte sociaal-economische 
omstandigheden ziektes en oversterfte 
veroorzaken en zo een negatieve 
invloed op de volksgezondheid heb-
ben. In hun arbeidzame leven zetten 
zij zich met alle beschikbare middelen 
via onderzoek, commissies, politiek en 
bestuur in om de volksgezondheid te 
verbeteren. Sajet was een strijdbaar 
politicus voor SDAP en PvdA in de Am-
sterdamse gemeenteraad en de provin-
cie Noord-Holland; Muntendam werd 
een gedreven inspecteur-generaal van 
de Volksgezondheid en later hoogleraar 
sociale geneeskunde te Leiden. Beiden 
gelden als grondleggers voor de sociale 
geneeskunde, in Nederland. 
Sajet, van Joodse familie, was Engeland-
vaarder tijdens de Tweede Wereldoor-
log en Muntendam nam deel aan het 
verzet. #

Boerhaave koos voor 
praktijk, niet voor 
speculatie  

Van links naar rechts: Muntendam, Zeldenrust en Sajet
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‘Je hebt eigenlijk best een leuke baan,’ 
kreeg ik onlangs van een kennis te 
horen, en ik kon vervolgens niet meer 
dan beamend knikken. Als hoofdre-
dacteur van New Scientist ontmoet ik 
de beste wetenschappers, presenteer 
ik Lowlands Science en vertel over 
baanbrekend onderzoek in de media. 
Daarnaast mag ik allerhande interes-
sante mensen interviewen, waaron-
der deze keer mijn eigen zoon, die 
meedeed met het Dutch Pinball Open 
(DPO), georganiseerd door de Neder-
landse Flipper Vereniging. Hun credo? 
No Balls, No glory! Ik moet u een ding 
bekennen. Als journalist, schrijver en 
iemand die ook nog wel eens op een 
podium staat, heb ik echt helemaal 
niks met woordvoerders, persvoorlich-
ters en andere lieden die het meeste 
weghebben van mooipraters of han-
delsreizigers in gebakken lucht. En die 
het leven van journalisten doorgaans 

ernstig belemmeren. Op een weekend 
in het jaar na, als ik zelf de woordvoer-
der ben van de Nederlandse Flipper 
Vereniging, met 1500 leden de grootste 
ter wereld. 

De flipperkast, of zo u wilt de pinball 
machine, werd in de jaren zeventig 
prachtig bezongen door The Who en 
Bruce Springsteen. Vroeger, lees de 
jaren ’80 en ’90, stond in elk zichzelf 
respecterend cafe een blinkende flip-
perkast, maar toen het nieuwe millen-
nium startte, verdween hij langzaam 
uit de openbare gelegenheden. 
Mede door corona, omdat mensen 
geen mogelijkheid hadden om op 
andere manier geld uit te geven, werd 
het (thuis) flipperen populairder dan 
ooit. Wereldwijd zijn er momenteel 10 
fabrikanten actief die nieuwe machi-
nes met titels als Guns N’ Roses, Toy 
Story 4, The Mandalorian en Godzilla 

produceren. 
Mijn zoon Miquel leerde flipperen op 
de IPad, maar toen hij groot genoeg 
was om de flipperknoppen aan te 
raken, vond hij het tijd voor het echte 
werk. Sindsdien gaan we een keer per 
week op pad, om The Addams Family 
te bespelen in Cafe De Buurvrouw, 
the Indiana Jones in Fest of de Kiss 
machine bij het Meininger Hotel onder 
de rook van het Amstel Station. On-

langs deed hij mee aan een toernooi in 
Eindhoven en vandaag oefent hij voor 
het NK in Rotterdam ofwel het Dutch 
Pinball Open. Tijdens deze wedstrijd 
zullen meer dan 160 spelers uit heel 
Europa de strijd met elkaar aangaan 
om te kijken wie zich de beste flippe-
raar van Nederland mag noemen. 

Voor Miquel is flipperen een serieuze 
zaak en terwijl Kiss Shout it out Loud 
inzet, speelt hij een genadeloze mul-
tiball en verzamelt hij de ene na de 
andere jackpot. Tussendoor vertelt hij 
dat hij nu nog met de kinderwedstrijd 
meedoet, maar zich volgend jaar gaat 
inschrijven voor de echte wedstrijd om 
het onder meer op te nemen tegen zijn 
moeder, Claudine Jansen, die vierde 
werd tijdens het kampioenschap. ‘Nog 
een laatste potje,’ zegt hij, terwijl hij 
een euro in de kast laat verdwijnen. 
Er wordt geduwd, getikt en getrok-
ken. Hotter than Hell, schreeuwt de 
kast terwijl hij zijn lichaam vol tegen 
de machine aan werpt om de bal niet 
te laten verdwijnen. Het is vergeefse 
moeite. Tilt. #

No Balls, No Glory!

Concerten in de kapel van het OLVG

De kapel van het Onze Lieve Vrouwe Gasthuis, gebouwd in  
Romaanse stijl, is een openbaar toegankelijke Parel van Oost. Er 
worden concerten en oecumenische vieringen gehouden, maar je 
kunt er ook binnenlopen voor een moment van bezinning of om 
een kaarsje op te steken. 

Tekst: Annette Douwes | Fotografie: via OLVG-kapel

Sinds 2009 organiseert activiteitenco-
ordinator Dionne Polet-Brussee hier 
maandelijks concerten voor patiënten, 
bezoekers en buurtgenoten.
De optredens zijn zeer divers: van 
traditioneel klassiek tot hedendaags 
repertoire. Een selecte groep musici 
van het Nederlands Philharmonisch 
Orkest (NedPho) speelt hier met enige 
regelmaat, meestal kamermuziek of 
strijkkwartetten. Vanwege de prachtige 
akoestiek en de verstilde, serene sfeer 
van de kapel  vinden musici het een 
feest om hier te spelen!
Patiënten die worden in bed of rolstoel 
opgehaald en naar de kapel gebracht 

door een team van zeven enthousiaste 
vrijwilligers. Daar kunnen ze zich een 
uur lang laven aan de muziek en hun 
ziek-zijn even vergeten. Dat doet zicht-
baar goed en geeft even wat verlich-
ting. Heilzaam.
Een dag van te voren lopen een of 
twee vrijwilligers de afdelingen langs 
om patiënten uit te nodigen en hen te 
registreren zodat ze bijtijds kunnen 
worden opgehaald. Momenteel is er 
echter een nijpend tekort aan vrijwilli-
gers specifiek voor deze essentiële taak. 
Er wordt dan ook naarstig gezocht naar 
versterking. Belangstellenden hiervoor 
worden bij deze van harte uitgenodigd 

om contact op te nemen met Dionne 
Polet-Brussee.*
Tevens leidt Dionne een koor van 
OLVG-medewerkers en vrijwilligers. 
Dit koor treedt op bij speciale gelegen-
heden en projecten, zoals met kerst. 
Dit jaar is dat in de vorm van een kerst 
lunchconcert in de kapel op donderdag 
22 december, van 12.30 tot 13.00 uur. 
Het is vrij toegankelijk voor iedereen.
Diezelfde avond is er nog een concert: 
van het Russisch Orthodoxe Koor Ok-
toich. Aanvang 20.00 uur. Een kaartje 
voor dit concert kost € 12,50 en het is 
raadzaam van tevoren te reserveren 
via Dionne Brussee.* #

Op 24 december is er om 20.00 uur 
(eindelijk!) ook weer de jaarlijkse, zeer 
druk bezochte Kerstavondviering. U 
bent hiervoor van harte uitgenodigd!
*Dionne Polet-Brussee: tel.nr. 
020-5994733 (bgg 5992494), mail: 
d.m.brussee@olvg.nl
Voor actuele info:  
www.onzelievevrouwekapel.nl

Een recent concert van het koor van OLVG-
medewerkers en vrijwilligers

Tekst: Jim Jansen | Fotografie: Eddy Ellert

Hollandse Meesters 2.2

Voor de 24e keer kunt u vanaf 26 december tot Driekoningen ge-
nieten van een unieke en sfeervolle kerstgroepententoonstelling 
met ruim 150 groepen. De groepen zijn opgesteld in de Martela-
ren van Gorcum kerk (Hofkerk) op het Linnaeushof. Dit jaar is het 
thema: ‘Hollandse Meesters 2.2’.

Op de expositie kunt u voornamelijk 
kerstgroepen bewonderen van Ne-
derlandse bodem. In het begin van 
de vorige eeuw kende Nederland veel 
ateliers en beeldenfabrieken, die kerst-
groepen produceerden. Soms hadden 
zij eigen ontwerpers in dienst, andere 
gebruikten mallen voor de productie. 
In de jaren na de oorlog nam de belang-
stelling voor kerstgroepen als gevolg 
van zowel de terugloop in kerkbezoek 
als het aantal gelovigen sterk af. Eind 
zestiger jaren sloten de laatste Neder-
landse ateliers, waaronder ook die van 
de gebroeders Van Paridon uit Amster-
dam. Sinds de eeuwwisseling neemt de 
belangstelling voor kerstgroepen weer 

toe. Zo zijn er hedendaagse kunste-
naars die kerstgroepen ontwerpen en 
ook vervaardigen.
Op deze expositie vindt u niet alleen 
kerstgroepen uit de oude verloren 
gegane ateliers maar ook van he-
dendaagse ontwerpers en beeldend 
kunstenaars. In de donkerste tijd van 
het jaar vertellen deze kerstgroepen 
de blijde boodschap van licht en hoop. 
Zij zijn verrassend mooi vormgegeven 
door kunstenaars uit vele delen van de 
wereld. 
De expositie biedt een ideale mogelijk-
heid om van deze kunstvorm te genie-
ten De kerstgroepen zijn afkomstig uit 
de collectie van Bert Hilhorst, de koster 

Tekst en fotografie: Frans Woortmeijer

van de Hofkerk. Hij verzamelt al jaren 
en is lid van de vereniging ‘Vrienden 
van de kerstgroep Nederland’.#

De feestelijke opening is op 18 decem-
ber 2022 om 11.30 uur.

De expositie is open van 26 december 
2022 tot en met 8 januari 2023 (1 janu-
ari gesloten). 
Dagelijks geopend van 13.00-17.00 uur.
Toegang vrij – Rolstoeltoegankelijk.
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Tekst: Melissa Plomp
Illustratie: Ruud Meijer

En toen...

‘Goedemiddag! Volkstelling. Mogen 
wij binnenkomen?’ De vrouw laat de 
twee mannen wantrouwig binnen en 
draait de deur op drie sloten. De man-
nen gaan aan de eettafel zitten. ‘Met 
hoeveel woont u hier, mevrouw…?’ ‘De 
Langen. Johanna de Langen, getrouwd 
met Cornelis Pieterse, timmerman. 
Met z’n drieën. Die dreumes daar is 
mijn kleindochter. Was dat alles?’ 
De mannen kijken elkaar aan. ‘Heeft 
u geen inwonende zoon?’ De vrouw 
zwijgt. ‘Mevrouw de Langen, wij zijn 
hier niet voor een volkstelling. Wij zijn 
rechercheurs. Buren hebben getipt dat 
u hier een zoon zou hebben. Ze heb-

ben hem nog nooit gezien, maar horen 
hem wel gillen en huilen.’ ‘Ik heb een 
zoon, Johannes. Hij is twintig en nogal 
ziek. Ik ben bang dat de stumper zich 
zenuwachtig maakt als hij u ziet.’

Met tegenzin trekt ze een gordijn 
opzij, dat een alkoof verbergt. Een 
onbeschrijflijke stank komt de re-
chercheurs tegemoet. In het duister 
ontwaren ze op een stoel iets dat op 
een oud mannetje lijkt. Zijn gezicht 
bleek met ingevallen wangen en ogen. 
Zijn haren zijn lang, vies en zo dun 
dat zijn misvormde schedel er door-
heen schijnt. Hij draagt een smerig, 
gescheurd hemd, een veel te kleine 
broek die stijf staat van de viezigheid, 
zijn voeten zijn bloot. De rechercheurs 

deinzen achteruit. Ze kunnen de 
luizen en vlooien over de jongen heen 
zien krioelen.

‘Johannes?’ De jongen knikt. ‘Kom je 
bij ons zitten?’ Johannes is niet in staat 
zelf te gaan staan. Ondersteund door 
de rechercheurs schuifelt hij naar de 
eettafel. Hij knippert tegen het dag-
licht dat door de vuile ramen sche-
mert. ‘Heb je al iets geten?’ ‘Neuh, om 
vier uur krijg ik een stuk.’ ‘Heb je nog 
geen warme maaltijd op?’ De jongen 
fluistert: ‘Een maaltijd? Vroeger wel 
eens op zondag.’ ‘Hoe komt het dat 
je hier zit?’ Jongen wijst: ‘Dat is toch 
zeker haar schuld!’ ‘Hoe lang ben je al 
niet buiten geweest?’ ‘Sinds mijn elfde, 
meneer.’ ‘Zo, en wat doe je dan zoal de 

Stumper
hele dag?’ ‘Af en toe lezen, tekenen.’ 
‘Wil je dan nooit naar buiten?’
‘Nee, daar heeft hij nooit eens zin in, 
ik snap d’r ook niets van!’ bemoeit de 
moeder zich ermee. ‘Natuurlijk wil ik 
wel! Maar dan rammelt zij me af! En ik 
voel me tegenwoordig toch te ziek om 
nog te lopen. We zijn allemaal bang 
voor moe. Vader ook. Zij is altijd de 
baas en de deur zit altijd op slot.’
De tranen lopen nu over Johannes’ 
wangen. ‘Ik heb me sinds ik klein was 
niet meer gewassen. Ik draag deze 
kleren al drie jaar, heb nog nooit een 
onderbroek of sokken gehad. Moe zegt 
dat ze nooit tijd heeft om iets te maken 
of te wassen. Eerst mocht ik nog bij 
vader in de bedstee slapen, maar om-
dat ik te vies werd, moet ik sinds jaren 
met een deken op de grond slapen.’

De rechercheurs staan op. ‘Kom 
jongen. Het is mooi weer. Heb je zin 
in een wandeling?’ Ondanks moeders 
gekrijs helpen ze Johannes de trap-
pen af. Voor het eerst in negen jaar de 
frisse lucht tegemoet.
Johannes wordt naar de quarantaine-
inrichting op Zeeburg gebracht. Een 
menigte heeft zich daar verzameld. 
Een juffrouw roept in tranen: ‘Je kan ’t 
hem aanzien aan z’n hoofie!’ Niet veel 
later volgt de moeder. Iemand gooit 
een schoen het rijtuig in. De mensen 
willen haar lynchen. ‘Beestwijf!’ #

Uitvreters
Daar zitten ze dan elke
avond, soms tot ver
in de nacht te keuvelen
en naar de sterren starend:
die aardige jongens van Nescio

honderduit bomen dat is wat ze
’s zomer op dat bankje tegen
het hek van het Oosterpark doen
over burgermannen die zij zweren
nooit te gaan worden

over de heren in driedelige pakken
met hun poen en vette sigaren
die zoveel beter af zijn dan zij
nee, dat gaan die aardige jongens
van Nescio niet ambiëren

een heel kamerameublement
kun je eraan verdienen als je
dat had kunnen onthouden wat
Bavink, Hoyer en Koekebakker
op dat bankje zoal filosofeerden.

Op 29 september 1920 werd Johan-
nes na tien jaar gered uit de alkoof 
op de derde etage van Overamstel-
straat 10. De rechtzaak tegen de 
moeder volgde in januari. Daar 
bleek Johanna het hele gezin te 
terroriseren. Vader, een flinke vent, 
was bijna te bang om te getuigen. 
Hij wilde wel eens zijn zoon mee 
op straat nemen, maar durfde niet. 
Hoewel de vader zijn salaris aan 
zijn vrouw gaf, kreeg het gezin al 
een jaar slechts droog brood te eten. 
De eis tegen de moeder was twee 
jaar cel. Johannes knapte op in een 
instelling op het platteland. 

Vrij naar 'Titaantjes' van Nescio. 
Uit 'Beelden van Oost'

Beelden van Oost
Onlangs verscheen Beelden van Oost van Méland Langeveld: 
een boek vol met prachtige kleurenfoto’s, en beschrijvingen 
van 31 beelden die in het openbare ruimte van Oost staan. En 
verder 18 gedichten, geïnspireerd op die beelden. Inclusief 4 
uitgezette wandelingen langs deze beelden.
De 31 beelden verschenen eerder in Dwars, in de rubriek 
‘Sculpturen van Oost’.
Een aantal beelden was in de 
afgelopen jaren onderdeel van 
diverse exposities in de ramen 
van de OBA Linnaeus en bij 
Kunsthek, de vitrines aan 
het hek van het Oosterpark. 
‘Méland Langeveld wandelt en 
kijkt. Kauwt op de werkelijk-
heid. Fotografeert. En schrijft. 
Prachtige poëzie. Weerspiege-
lingen. Van observaties.’ 

Het boek is te koop bij  
Linnaeus Boekhandel, en 
gesigneerd te koop bij Méland 
Langeveld: www.melandlange-
veld.com #
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Poppentheater Koos 
Kneus
Voorstellingen op zondagen, 
altijd inclusief schminken.
zo 11 dec en 15 jan 11.00 – 
12.15:  
Jan Klaassen en het eigenwijze 
ei (2-4 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 11 dec en 15 jan 13.00 – 
15.00: 
Jan Klaassen en de vieze bees-
ten (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 18 dec en 29 jan 11.00 – 
12.15:  
Een huishouden van Jan Klaas-
sen! (2-4 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 18 dec en 29 jan 13.00 – 
15.00: 
Jan Klaassen en Katrijn en de 
grote broze wolf (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 22 jan 11.00 – 12.15: 
De streken van meneer Piep! 
(2-4 jr)
door gastspeler: Scratch Mario-
netten (Janet Cratchley)
zo 22 jan 13.00 – 15.00: 
Meneer Piep in het circus! (4-8 jr)
door gastspeler: Scratch Mario-
netten (Janet Cratchley)
Reserveren noodzakelijk! Via 
website of tel.nr. 020-6928532.
Voor het precieze programma, 
reserveren en meer info: 
www.kooskneus.nl 

Plein Theater 
vr 9 en za 10 dec 20.30:
Kibra Silensio – Ritzah Statia | 
Right About Now INC
zo 11 dec 15.00: 
Nieuwe Noten Amsterdam: 
Brass Double Bill
Melvyn Poore (tuba), Nuno Silva 
(saxofoon)
vr 16 dec 20.30:
X Y I – Marleen Hendrickx (dans)
za 17 dec 14.30 & 16.00:
The Little Christmas Tree – Julie 
Dupas (dans, familie, jeugd)
zo 18 dec 15.00: 
Ring Ring – Lichtbende (visu-
eel theater en muziek, familie, 
jeugd)
vr 23 dec 20.30: 
Oosterpoke Comedy – Richard 
Walker & Comedians
Zie verder: www.plein-theater.nl

Badhuistheater
vr 9, za 10 dec en za 21 jan 
20.15: 
The Seagull by Chekhov – regie: 

Charlie Bird
Zie verder www.badhuistheater.
nl 

Tropenmuseum
---TENTOONSTELLINGEN---
Nieuw, t/m 7 mei 2023: 
Plastic Crush
Onze koloniale erfenis 
t/m 15 jan 2023: 
Cadeau, Hoezo?
t/m 8 jan 2023: 
World Press Photo: Door de lens 
van
Hedendaagse fotografen uit 
Afrika presenteren hun werk
t/m 31 dec 2023: 
Sabi Suriname
altijd te zien: 
Onze koloniale erfenis 
altijd te zien:
What’s the story?
altijd te zien: 
Things That Matter
Meer info, ook over eenmalige 
activiteiten: www.tropenmseum.nl 

Framer Framed
---EXPOSITIES--- 
9 dec t/m 9 jan: 
A rising flower makes a garden
Werkplaats Molenwijk / Ratu R. 
Saraswati
t/m 22 jan 2023:
To those who have no time to play
Een solotentoonstelling door 
Gluklya
t/m 22 jan 2023: 
While Awaiting an Unknown 
Future
With work by Karen G. & Ribal 
El Khatib
---ACTIVITEITEN---
wo 14 dec 14.00 – 17.00: 
Dit is ons publiek: een sympo-
sium over anders rapporteren
di 17 jan 18.30 – 21.30: 
Launch: Chains Podcast
Meer info: www.framerframed.nl
Tot Zover

t/m 30 apr 2023:
Dutch Death Design
Meer info: www.totzover.nl 

De Nieuwe KHL 
vr 9 dec 18.30:
Ogto Gadjè (Nederlandse zigeu-
nermuziek)
zo 11 dec 16.00:
KHL Sessie: Vive la chanson!
ma 19 dec 20.00: 
Met kerst stralen de sterren
do 22 dec 18.00: 
PopUp Choir Kersteditie
di 27 dec 16.00: 
Een ode aan Chet Baker
wo 28 dec 20.00:
Amsterdams Allooi: het been 
van Manke Nelis en andere 
verhalen…
vr 30 dec 19.00: 
Trappers & Murkinbone
za 31 dec 20.00: 
Great Gatsby Club – party & 
show
zo 8 jan 16.00: 

Little Tango Orchestra
zo 15 jan 16.00: 
Gerard Alderliefste: mijn avon-
turen met Ramses Shaffy
zo 22 jan 16.00: 
Ben Onderweg
wo 25 jan 20.00: 
Vanzetti’s Vinyl Popquiz
vr 27 jan 20.30: 
Abel’s Americana
zo 29 jan 15.30: 
KHL Chantant: In je moers taaal
Meer info: https://denieuwekhl.nl 

Jungle Amsterdam
---ELKE WEEK--- 
van ma t/m vr 11.00 – 17.00: 
Afvalpaleis en weggeefwinkel
2e locatie: Dapperstraat 76-82
elke ma 10.00 – 12.00: 
Groen Spreekuur – groencoör-
dinator Charlotte is aanwezig 
om vragen te beantwoorden 

(Afvalpaleis)
elke ma 11.00 – 17.00: 
Naai-, haak- en breicafé in 
Afvalpaleis
elke ma 20.00 – 00.00: 
Kizz Meetup, met DJ Traybeatz
elke di 09.30 – 11.30: 
Dans workshops voor vrouwen 
uit Oost
elke di 18.30 – 23.00: 
Ecstatic Dance Amsterdam
elke wo 13.00 – 17.00: 
Repair Café in Afvalpaleis
elke do 09.00 – 12.00: 
Jungle vrouwenochtend
elke vr 10.00 – 12.00: 
Infopunt duurzaamheid (eerste 
uur Jungle, tweede uur Afvalpa-
leis)
elk zo 10.00 – 13.00: 
Ecstatic dance Amsterdam
---AGENDA---
do 15 dec 16.00 – 18.00: 
Lampen workshop (Fixbrigade)
di 20 dec 19.30 – 23.00: 
GO GO Gospel Kerstshow

wo 21 dec 18.30 – 23.00: 
All-in One en Vocal Mondays in 
concert
Zie verder www.jungle.amster-
dam

TapasTheater
Voorstellingen op wo, do, vr, za 
en zo (in kerstvakantie ook op 
andere dagen) 
wo 7 t/m zo 11 en wo 14 t/m 
zo 18 dec: 
Manon & Rick – Kat Kast (mu-
ziektheater)
wo 7 t/m zo 11 en wo 14 t/m 
zo 18 dec: 
Judy – You’re too cute to be an 
astronaut (toneel)
wo 7 t/m zo 11 en wo 14 t/m 
zo 18 dec:
Sebastiaan – Looking for love 
(comedy, 16+)
di 20 t/m vr 23 dec: 
Luuk - Stortvloed (muzikaal 
cabaret)
di 20 t/m vr 23 dec en di 27, do 
29, vr 30 dec:
Blauwe Vinkjes – Werktitel 
(cabaret)
di 20 t/m vr 23 dec en di 27 
t/m vr 30 dec:
Maestro Mikel – Einzel Gangster 
(muziek / spoken word)
di 27 t/m vr 30 dec: 
Ellis -  #SpionH21 (muziekthe-
ater)
wo 28 dec:
Saar & Lies – Ik kan niet slapen 
(muzikaal kleinkunstduo)
wo 4 t/m zo 8, wo 11, zo 29 
jan:
Judith – Allemaal willen we de 
hemel (muziektheater)

wo 4 t/m zo 8, do 12, vr 13, zo 
15 jan: 
Tim – Curriculum Vitae (cabaret)
wo 11 t/m zo 15 en wo 25 t/m 
zo 29 jan: 
Iris – Ik zeg altijd maar zo 
(revue)
wo 18 t/m zo 22 en wo 25 t/m 
za 28 jan: 
TG Dystopia – Ruisbuis (toneel)
wo 18 t/m zo 22 jan:
Jolien – Hoofdzaken (muziekthe-
ater)
wo 25 t/m 29 jan: 
Hermes – U bevindt zich hier 
(cabaret, stand up comedy)
Meer info: www.tapastheater.nl

Badhuistheater
Boerhaaveplein 28
badhuistheater@gmail.com

Tapastheater
Andreas Bonstraat 40 H
020-7759425

Plein Theater
Sajetplein 29
020-6654568.

Tropenmuseum
Linnaeusstraat 2 
020 5688200 

Poppentheater Koos Kneus
Iepenplein 40
020-6928532

Jungle Amsterdam
Tweede van Swindenstraat 26 
020-7373326,

De Nieuwe KHL
Oostelijke Handelskade 44A
020-7791575

Framer Framed
Oranje-Vrijstaatkade 71

Factor IJ
Pampuslaan 11

Adressen 

Kijk voor meer   
agenda-informatie 

op 
www.oost-online.nl

Herstart Muziekcafé Oost

Op zondag 11 december is er eindelijk weer muziek aan het Oranje-Vrijstaatplein 2. 
Muziekcafé Oost herstart om 14.30 uur.
Het is inmiddels ruim twee en een half jaar geleden dat Grand Café Genieten moest sluiten 
omdat de gemeente, ondanks protesten uit de buurt, van deze ruimte een werkruimte 
voor ambtenaren wilde maken.
Inmiddels zijn we een renovatie, een corona epidemie en veel vergaderingen met be-
langhebbende partijen verder. Het eindresultaat daarvan is dat de ruimte onder de naam 
Genieten na 17.00 uur en in de weekenden weer beschikbaar komt voor de buurt!
Resto van Harte heeft er reeds sinds enige maanden op de dinsdagavond zijn intrek ge-
nomen. De volgende activiteit die zijn herstart gaat beleven is het Muziekcafé Oost op 11 
december.
Vanaf die datum zal je elke 2e zondag vanaf 14.30 uur onder genot van een drankje weer 
kunnen genieten van vier optredens per aflevering. Eerste muziekmiddag in het nieuwe 
jaar is dus op 8 januari!
Een bericht van Teo Haverkort namens Muziekcafé Oost.

Lichtbende speelt Ring Ring in het Pleintheater

Roel Burgler, wonend 
in de Watergraafsmeer, 
schreef de Burgler 
brieven ’44-’45. Een 
inkijkexemplaar ligt bij 
Linnaeus Boekhandel.

René van Eunen schreef onder het 
pseudoniem René Riva, samen 
met tekenaar Ralph Dickmans, de 
tekststrip Verhalen van Vroeger. 
Huize Frankendael en het 
Rechthuis staan model voor twee 
belangrijke gebouwen in 1900.
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De nieuwe tentoonstelling over plastic toont tot 7 mei 2023 de 
verschillende manieren waarop ons leven is doordrongen van 
dit materiaal.

Plastic Crush

Het redt levens omdat het de hygiëne 
in ziekenhuizen verbeterde én aan de 
andere kant doodt het veel leven in 
zee. Dubbel dus, goed én kwaad, een 
echte ’crush’ die je verheft en ver-
morzelt. Beide kanten zijn door het 
Tropenmuseum in beeld gebracht in de 
expositie ’Plastic Crush’.

Licht ontvlambaar
Plastic begon met de biljartbal, die 
ooit werd gemaakt van ivoor. Om het 
aantal afgeschoten olifanten terug te 

dringen, werd voor de biljartindustrie 
in 1869 het eerste polymeer uitgevon-
den door John Wesley Hyatt. De biljart-
bal van celluloid was absoluut beter 
voor de olifantenpopulatie, maar bleek 
nogal ontvlambaar.
Plastic, dat nu meestal naar het geheel 
van verschillende soorten polymeren 
verwijst, betekent letterlijk 'plooibaar-
heid, plasticiteit'. Het bleek een gewel-
dig materiaal omdat het zo goed in alle 
vormen te plooien was en ook nog heel 
lang goed bleef. Bovendien verdrukte 
het makkelijk te produceren, goedkope 
en toegankelijke nieuwe materiaal veel 
ambachtelijke materialen. De tentoon-
stelling laat dat mooi zien: Japanse 
lakbakjes werden tupperware, regen-
jassen van palmblad maakten plaats 
voor de plastic poncho, het zilveren 
oorlepeltje ruimde het veld voor het 
wattenstaafje.

Zeer tijdelijk
De tentoonstelling gaat over de wereld-
wijde geschiedenis van design en over 
de restanten van koloniale geschiede-
nis. Zoals met zo veel problemen zijn 
het de kwetsbaarste landen die het 
meest te lijden hebben onder onze 
verslaving aan plastic. De vervuiling is 
niet eerlijk verdeeld. Bij binnenkomst 
laat een interactieve kaart zien waar de 
grootste plasticsoepen ronddobberen 
in de oceanen: voor de kust van West-
Afrika, bij het Caraïbisch gebied en in 
de Stille Oceaan. 

Verschillende kunstenaars en ontwer-
pers bevragen de waarde van plastic. 
Zo reageert Scarlett Yang op de vervui-
lende mode-industrie met een feno-

menale jurk van bioplastic (gemaakt 
van algen) die langzaam zal oplossen. 
Haar jurk is exclusief en zeer tijdelijk 
te zien in het Tropenmuseum. Tijdens 
de duur van de tentoonstelling zal het 
stuk volledig oplossen en geen enkel 
spoor achterlaten. Het is de eerste keer 
dat Yang's werk fysiek in Nederland te 

Tekst: Evelien Polter | Fotografie: Scarlett Yang Design / Azgard Itambo

Tropenmuseum ontvangt 
ouders en kinderen
Meer dan 60 ouders en kinderen waren te gast in het  
Tropenmuseum en bezochten samen in het kader van de  
Ouder-kind uitjes, de tentoonstelling FEEST! en Sabi Suriname. 

Tekst en fotografie: Tati Wirahadiraksa  

En dat was een groot succes. De Indi-
sche Buurt School organiseert deze 
uitjes in samenwerking met De Rode 
Loper op School en Jeugd en Jonge-
renwerk Dynamo Oost/ Talententent. 
Adjunct directeur Mustapha Khaddari 
vertelt vol enthousiasme over zijn  
Familieschool en de rol van de school 
in het aantrekken van nieuwe pu-
blieksgroepen voor culturele instel-
lingen. 

Familieschool 
‘De Indische Buurt School is een Fa-
milieschool en onze populatie is in al 
zijn facetten een afspiegeling van de 
buurt. Bij ons staat kansengelijkheid 
voor alle kinderen al 25 jaar voorop. 
Een grote ouderbetrokkenheid is 
daarbij essentieel en een speerpunt 
van ons aanbod: als ouders intensief 
betrokken zijn bij school heeft dat 
automatisch ook een positieve invloed 
op de kinderen. Zo hebben we het 
project Ouders-ontmoeten-ouders, 
waarbij ouders verhalen uitwisselen 
over opvoeding of hun kindertijd en 
ze koken we met elkaar. In dit kader 
organiseren we ook culturele uitjes 
voor ouders met hun kinderen.’

Ouderbetrokkenheid 
‘We vinden het belangrijk dat ouder-
betrokkenheid 
niet alleen on-
der schooltijd 
plaatsvindt 
maar juist 
ook buiten 
schooltijd. We 
willen gezin-
nen in contact 
brengen met 
het rijke cul-
turele aanbod 
van Amster-
dam Oost. De 
bezoeken aan 
het Tropenmu-
seum waren 
een schot in 
de roos. Niet 
iedereen gaat 
automatisch 
naar een mu-
seum: er zijn 
andere prio-
riteiten of er 
zijn te weinig 
middelen. Nu krijgt iedereen een kans 
om naar een museum te gaan.  Als je 

als school extra tijd en middelen in-
vesteert, blijkt de interesse van ouders 
groot te zijn.’

Nieuwe publieksgroepen
‘Musea en  culturele instellingen wil-
len nieuwe publieksgroepen aantrek-
ken. Wij kunnen hierbij als school 
helpen en hebben inmiddels de nodige 

expertise op-
gebouwd. Er 
is werk aan de 
winkel! Musea 
moeten een 
nieuwe positie 
innemen,een 
volgende stap 
zetten en 
hierbij kan 
samenwerking 
met scholen 
helpen. De 
succesfactor is 
dat je rekening 
houdt met ver-
schillen die er 
zijn, oprechte 
interesse toont 
in wie deze fa-
milies zijn. En 
als culturele 
instelling ook 
een afspiege-
ling van de 
maatschappij 

wilt zijn, in programmering en werk-
nemersbestand.’

Leerzaam
‘De eerste keer bezochten de ouders en 
kinderen de tentoonstelling FEEST! Bij 
het tweede museumbezoek naar Sabi 
Suriname zagen we al veel dezelfde ou-
ders terugkomen. Het Tropenmuseum 
heeft haar deuren voor ons openge-
steld, rondleidingen georganiseerd en 
terugkom-vouchers meegegeven om 
een herhaal-bezoek te stimuleren. Ik 
ben ervan overtuigd dat ouders deze 
uitjes vaker gaan doen met hun gezin. 
Het was een meerwaarde voor kin-
deren, ze vonden het fantastisch om 
de exposities te zien. Er was ook van 
alles te doen tijdens de junior tours. Ze 
ervaren nieuwe dingen, hun woor-
denschat wordt vergroot, maar het 
is vooral een fijne manier om in een 
andere setting te zijn samen met hun 
ouders. Een moeder vertelde me dat 
ze voor het eerst in haar leven in een 
museum was. Ze had ontzettend geno-
ten dit samen met haar kind te kunnen 
ervaren. Een vader vertelde dat hij nu 
begreep dat een museumbezoek ook 
heel leerzaam is, er was zoveel nieuws 
over Suriname te ontdekken. Ouders 
zijn dankbaar, het is waardevol te zien 
hoe we op deze manier de horizon van 
families kunnen verbreden en ouder-
betrokkenheid naar een hoger plan 
kunnen tillen.’ #

bekijken is.

Niet duurzaam
In de plasticverslaving spaart het mu-
seum zichzelf niet: vlak bij de ingang 
staat een hekwerk waarin al het plastic 
dat alleen al nodig was voor het maken 
van deze tentoonstelling is opgeslagen. 
Bubbeltjesplastic zoekt naast plastic 
steuntjes en kunststof spanbanden een 
weg naar buiten.
Tentoonstellingen maken is in principe 
niet duurzaam. Om toch een steentje 
bij te dragen aan een betere wereld 
stelden de makers zich ten doel zo veel 
mogelijk klimaatneutraal te werken. 
Veel benodigdheden zijn gehuurd en 
sokkels zijn van gerecycled materiaal, 
gemaakt van opnieuw in te zetten vor-
men, waardoor ze goed herbruikbaar 
zijn. #

Detail van oplosbare jurk van ontwerper 
Scarlett Yang, gemaakt van bioplastic

Flory Sinanduku performt SANTE PUBLIC, in plastic spuiten-pak in Kinshasa, Congo 

Ook dit museum 
is verslaafd aan 
plastic
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gaat om van oud dubbelglas naar Hr++ 
glas. Huurders met enkelglas gaan er 
negen van de tien keer wel op vooruit.’

Krijgen woningbouwcorporaties sub-
sidies voor verduurzaming?
‘Door de verhuurderheffing hadden 
corporaties de afgelopen jaren weinig 
ruimte om te verduurzamen. In nieuwe 
landelijk prestatieafspraken is opge-
nomen dat de verhuurderheffing per 
1 januari 2023 wordt afgeschaft in ruil 
voor meer betaalbare woningen en ver-
duurzaming van bestaande woningen, 
zonder huurverhoging. De focus ligt 
hierbij op de Energielabels E, F. en G. 

In landelijke afspraken staat dat 
vanaf 2023 de huurverhoging niet ho-
ger mag zijn dan de kostenbesparing. 
Kunnen huurders dan nu om bijvoor-
beeld HR++ glas vragen zonder dat 
dit tot hogere woonlasten leidt?
‘Sterker nog: de woningcorporaties 
mogen per 1 januari 2023 helemaal geen 
huurverhoging meer vragen voor isole-
rende maatregelen. Dit betekent wel dat 
huurders de plannen van corporaties 
dienen af te wachten. De corporatie 
neemt de verduurzaming mee in hun 
meerjarige onderhoudsplannen. Helaas 
komt het vaak voor dat zij de geplande 
verduurzamingsmaatregelen vooruit 
schuiven op de planning. Huurders 
moeten soms jaren wachten voordat zij 
aan de beurt zijn.’

Ook voor bewonerscommissie Vrolik is 
het afwachten of de meerjarige onder-
houdsplannen, nu met woningisolatie, 
volgens planning doorgaan. #

Meer informatie: !Woon, 
https://www.wooninfo.nl/contact/oost/ 
Telefoon: 020 5230150

Tekst en fotografie: Peter Hoogendijk

Tekst: Rose Bartholomé | Fotografie: Frank Schoevaart

Veranderde omstandigheden  

Drempels bij verduurzamen huurwoning

Er is wegens klimaatontwrichting en na-
venante temperatuurstijging een tekort 
aan echte sneeuw. Er is trouwens ook 
een samenhangend tekort aan regen-
water. Dus er zijn wel meer gegadigden 
voor water in een reservoir. Landbouw, 

Zij schakelen !Woon en de Fixbrigade 
van de Jungle in voor advies. Jungle 
helpt huurders met de aanpassingen die 
huurders zelf kunnen doen. De Fixbri-
gade komt aan huis en spoort warmte-
lekken op met infraroodfoto’s, voorziet 
radiatoren van folie en dicht de kieren 
met kit.
Bij !Woon kun je bespaaradvies vragen. 
Jamal el Otmani, adviseur energie van 
!Woon gaat langs voor een inventari-
satie. De bewoners willen weten of het 
haalbaar is dat de woningbouwcorpo-
ratie het oude dubbelglas vervangt door 
een moderne variant.

Aanzienlijke drempel
El Otmani ziet wel mogelijkheden voor 
HR++glas. Hij laat een offerte opma-
ken en rekent voor wat het ongeveer 
aan besparing kan opleveren. De 
woningbouwcorporatie mag voor deze 
woningverbetering nu nog meer huur 
vragen. Otmani maakt, op basis van het 
Beleidsboek van de Huurcommissie, een 
schatting van de huurprijsverhoging. 
Hiermee kunnen de bewoners een wel-
overwogen keuze maken.
De huurverhoging vormt een aanzien-
lijke drempel en dat bedrag vermeer-
dert met elke jaarlijkse huurverhoging. 

Slechts enkele bewoners, waaronder 
Bente Hamel, vragen de verhuurder om 
het dubbelglas te vervangen door HR++ 
glas. De woningcorporatie laat een of-
ferte opstellen en geeft haar het bedrag 
van de huurverhoging.
Hamel: ‘De huurverhoging van € 17,90 
per maand was toch meer dan ik 
verwachtte. De maandelijkse energie-
besparing is begroot op € 13,-. Met deze 
verhoging zouden mijn woonkosten per 
saldo hoger zijn, ook met de huidige 
gasprijzen.’

Kun je de berekening van de corpo-
ratie toelichten?
‘De huurverhoging wordt berekend op 
basis van een afschrijvingstermijn van 
25 jaar, een wettelijk rentepercentage 
en eventuele overige kosten. Dat bete-
kent voor mevrouw Hamel dat € 10,60 
de afschrijving van de glaskosten dekt, 
de rente- en overige kosten zijn € 7,30 
per maand.
Eigenlijk zouden de woonlasten van 
mevrouw Hamel niet hoger worden 
als woningcorporatie het beleid van de 
Huurcommissie had gevolgd. De huur-
verhoging zou dan gelijk zijn aan de 
verwachtte energiebesparing van € 13,-. 
Door de extra kosten die de verhuurder 
berekent, gaat mevrouw Hamel er qua 
woonlasten juist op achteruit. Het is 
jammer dat dit niet op de juiste wijze 
gebeurt én zeker niet aanmoedigend 
voor andere bewoners die dubbelglas 
wensen.
Wel wil ik nog even benadrukken dat 
het in de situatie van mevrouw Hamel 

scheepvaart, industrie, drinkwatervoor-
zieningen, noem maar op. Dus om daar 
nou kunstsneeuw van te bakken?
Kun je zeggen: die lui zijn gek daar in de 
bergen, ze zouden zich moeten aanpas-
sen aan de veranderde omstandigheden, 
maar wij hier in Watergraafsmeer kun-
nen er ook wat van.

Schaatsen in T-shirt
Afgelopen oktober, heerlijk weer, 20 
graden, the upside of climate change zeg 
ik maar. Ik fiets door sportpark Midden-
meer voor een wekelijks potje voetbal 
en ik zie de lichtjes van de Jaap Eden-
baan branden. Ze zijn aan het schaat-
sen. Terwijl het T-shirtweer is. Wat?
Ja, het is 8 oktober geweest hè. Het 
schaatsseizoen is begonnen.
Ja, maar het is plus 20 graden!
Ja nee ja, 8 oktober is 8 oktober. Dan 
gaan we schaatsen.

Mensenkinderen, wat gebeurt er toch. 
We zijn collectief van het padje. De 
wereld op z’n kop. Voetballen in de 
woestijn? Tuurlijk. We bouwen daar 
zonder scrupules een paar enorme 

Gerommel in de Alpen. Ze willen waterreservoirs aanleggen 
om kunstsneeuw te kunnen maken voor de wintersport. 

‘Amsterdam gaat van het gas af’. Deze kreet is het motto van  
de gemeente Amsterdam. Alternatieve energievormen zijn 
onzeker. Vast staat dat, hoe dan ook, woningen beter geïsoleerd 
moeten zijn. Bewonerscommissie Vrolik gaat enthousiast  
aan de slag om woningisolatie bereikbaar te maken voor de 
huurders.    

Voetballen in de 
woestijn? Tuurlijk. 
Autoracen? Ook leuk.

‘Huurders met 
enkelglas gaan er 
negen van de tien 
keer wel op vooruit’

koelkasten, buiten 50 graden en binnen 
lekker fris, mag wat kosten, steekpen-
ningen en mensenlevens, en ballen 
maar. Autoracen? Ook leuk. We tuigen 
een enorm circus op dat de hele wereld 
rondvliegt langs allemaal speciaal aan-
gelegde asfaltbaantjes, om daar met een 
paar auto’s zo hard mogelijk op rond te 
crossen. Met volkomen uitontwikkelde 
fossiele technieken. Dat mag ook wat 
kosten, de Saoedische olieboer Aramco 
betaalt alles. Oogjes dicht en centjes toe. 
Juichen maar!

Gewoon wandelen
Alles wordt omgekeerd. Als je in deze 
donkere, lauwwarme herfstdagen zin 
hebt in iets tropisch, dan weet een 
buurtgenoot van ons wel raad. Hij 
spoort ons aan op radio en tv om naar 
Costa Rica te vliegen om daar je glim-
lach te ontdekken. Hotel met airco, be 
happy, doei! Het is dezelfde buurtgenoot 
die reclame maakt voor grootgrutter 

Jumbo en in de slipstream daarvan ook 
voor de Formule 1. Hoofdsponsor van 
de ‘koningsklasse’ van de fossiele indu-
strie is het Saoedische Aramco, maar dat 
had ik al gezegd. Oliedollars en zwart 
geld, de ex-CEO van Jumbo Frits van E. 
zit er warmpjes bij deze winter.

Zullen we stoppen met kunstijs en 
nepsneeuw? Er is een Frans Alpendorp 
waar ze inmiddels ’s winters gewoon 
blijven wandelen. Alleen als er sneeuw 
valt kan er gelanglauft worden. Anders 
niet. Heel goed! Even op de website van 
Jaap Eden gekeken. Bij de veel gestelde 
vragen staat iets over ‘slecht weer’. Al-
leen ‘onweer’ geldt als slecht weer, dan 
kan er niet geschaatst worden. Warm 
weer is geen probleem: ‘De schaats-
lessen gaan altijd door, ook met hoge 
temperaturen, tenzij er anders wordt 
gecommuniceerd.’

Ik stel voor dat Jaap iets anders gaat 
communiceren: ‘Bij temperaturen 
boven 5 graden Celsius kan er NIET ge-
schaatst worden. We zetten de ijsmachi-
ne uit, maar kom gezellig langs, want we 
gaan dan rolschaatsen. En als de polder 
volloopt gaan we kanoën, ook leuk!’ #

peter@pbhoogendijk.nl

Duurzaamheid

De Jaap Eden IJsbaan met een nostalgisch 
informatiebord

Jamal el Otmani, adviseur energie
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Van een buurtje naar een gemeenschap

Op de plaats van 124 zogeheten duplex-
woningen zijn de afgelopen jaren 330 
stadse woningen verrezen. De bouw is 
inmiddels afgerond. Ymere koos voor 
een compact wijkje met meer en kleinere 
sociale huurwoningen. Maar de vier-
kante meters die uit de woningen zijn 
gehaald komen terug in mooie, gemeen-
schappelijke ruimtes, in wasserettes voor 
de bewoners en mooie gemeenschappe-
lijke binnentuinen. En daarachter zit een 
filosofie: elkaar meer ontmoeten, meer 
gezamenlijke activiteiten, noodzakelijke 
voorzieningen zoals wasmachines delen, 
zodat er minder plek in de woning nodig 
is. Vanzelfsprekend zijn de woningen 
duurzaam en energie-neutraal: er zijn 
zonnepanelen en warmtepompen, de 
ruimtes zijn goed geïsoleerd. 
Er moet een gemeenschap ontstaan 
waarin iedereen een aandeel kan heb-
ben. Dat geldt voor alle groepen in deze 
buurt: gezinnen, jongeren, ouderen en 
ook meer kwetsbare bewoners, zoals 
verstandelijk beperkten. Een aantal van 
hen woont, met begeleiding van Phila-
dephia en HVO Querido, verspreid over 
deze blokken. 

Indruk van de wijk
Op een zonnige novembermiddag heb ik 
afgesproken met Wouter van der Veldt, 
de wijkbeheerder van Ymere, en Gideon 
Calis, community builder van Phila-
delphia. Aan de rand staat een handje-
vol auto’s geparkeerd, ik zet daar ook 
mijn fiets. De binnenstraten zijn auto-
loos en gevuld met grote vakken groen. 
Een paar ouderen laten hun hondje uit 
en maken een praatje. Ik wandel langs 
de woonblokken en heb een doorkijk 
naar binnentuinen die nu in de herfst 
nog heel decoratief zijn, ook al zijn de 
bloemen uitgebloeid. 
Ik kijk in de gemeenschappelijke ruim-
ten, op de begane grond, elk met een 
eigen sfeer. Elk blok heeft een eigen 
uitstraling, prachtig vormgegeven tegels 
sieren de ingang van blok 3, blok 7 heeft 
grote ramen met een kleurig knikker-
motief. Ymere heeft niet alleen wonin-
gen gebouwd maar ook het groen in de 
tuinen aangelegd en speciaal kunst laten 
ontwerpen. Als ik later met Wouter een 
van de binnentuinen inloop, waan ik 
me even in een prachtig, rustig resort in 
zuidelijker streken. Zelfs de wasruimten 
met grote, professionele machines, ogen 
gezellig. Ook al is er ‘compact’ gebouwd, 
de omgeving is ruim en verzorgd. Op 
het oog een heel aantrekkelijke buurt 
waarin flink is geïnvesteerd.

Bouwen aan een gemeenschap
De eerste bewoner kreeg twee jaar gele-
den zijn sleutel. Toen werden de eerste 
twee blokken  opgeleverd. Ongeveer een 
jaar later volgden de twee andere blok-
ken. Logisch dat de ontwikkeling van de 
gemeenschap, de ‘community’, nog op 
gang moet komen. 
‘Elk blok heeft zijn eigen sfeer en ook 
een eigen ontwikkeling doorgemaakt,’ 
vertelt Gideon. ’Een van de blokken 
heeft in het begin veel te lijden gehad 
van problemen met slecht sluitende 
deuren, met inbraken en verdwijnen 

van fietsen uit de gemeenschappelijke 
stalling. Dat heeft ook veel invloed 
gehad op de sfeer. De gezamenlijke 
app-groep functioneert daar niet meer. 
In een ander blok zijn veel muzikanten 
die maandelijks een jamsessie organise-
ren. Er zijn knutsel- en kaartclubjes. Het 
grootste blok lijkt wat anoniemer. Maar 
dat heeft gewoon tijd nodig.’
Gideon en zijn collega’s Noor en Joost 
beamen dat je vooral steuntjes in de rug 
moet geven, een beetje moet prikkelen 
en aanspreken, maar mensen moeten 
het vooral zelf gaan doen.
De bewoners van Philadelphia wo-
nen verspreid, dat is een bewuste 
keuze. Deze bewoners hebben een licht 
verstandelijke beperking. Vanuit een 
woonproject zijn ze nu zelfstandig gaan 
wonen en hebben een eigen tweekamer 
woning. De meesten zijn daar heel trots 
op en ‘je ziet ze groeien in deze nieuwe 
omgeving’ volgens Joost en Noor. Voor 
anderen is de overstap spannend en is 
het ook nog niet zeker of ze het gaan 
redden. 

Drempeltje
Mijn gesprekspartners beamen dat de 
community nog moet groeien en dat 
dit een proces van lange adem is. Ze 
hebben het liefst dat aan de activitei-
ten door Philadelphia-bewoners én 
door hun buren wordt deelgenomen. 
‘Maar er is nog wel een drempeltje voor 
‘gewone’ bewoners om daaraan mee 
te doen.’ Liefst ziet Gideon geen enkel 

De verloederde laagbouw van de voormalige Rudolf Dieselbuurt heeft plaats gemaakt voor een viertal 
complexblokken van drie- en vierhoog onder de naam De Eenhoorn. De nieuwbouw die Ymere heeft 
gerealiseerd is 100% sociale huur, maar ook in andere opzichten bijzonder en uniek.

Tekst: Ellen Ros | Fotografie: Ellen Ros en Eddy Ellert

onderscheid. Hij werkt voor iedereen. 
De activiteiten zijn eigenlijk nog te veel 
gescheiden van elkaar, clubjes blijven 
nog een beetje in hun eigen kringetje, 
vinden ze allemaal. Het liefst zouden 
zij meer onderlinge verbindingen 
zien. Vergeet niet dat de Eenhoorn in 
coronatijd is opgeleverd. Dat maakte 
het ontmoeten  ingewikkelder, al zijn 
de gemeenschappelijke ruimten nooit 
afgesloten.
Er komt nog een invulling voor twee 
kleine pleintjes in het openbaar gebied. 
Eén daarvan wordt misschien wel een 
jeux de boules-baan. Dat geeft meteen 
levendigheid en onderling contacten. 
Ook Wouter van Ymere merkt dat er nog 
meer mogelijkheden zijn. 
Op het afgelopen voorjaars / zomerfeest 
tekende Frank Los in zijn ‘verken’-
caravan de dromen van de bewoners. Ik 
zie zijn tekeningen hangen in de lobby: 
allerlei wensen, zoals lekker dansen, 
fonteinen, blote voetenpad, kick boxen, 
samen wandelen, een moestuin, samen 
yoga, lekker dansen. Er zijn dus nog 
voldoende ideeën. Inmiddels is er een 

erkende bewonerscommissie met zeven 
leden die oproept om mee te werken 
aan veilig, schoon, sociaal en duurzaam 
samenwonen.

Bewoners spreken zich uit
Er loopt een jongen met een mand met 
wasgoed uit de wasserette, buiten lopen 
bewoners langs die duidelijk een goed 
contact hebben met de mensen die 
hier werken. ‘Hier wonen eigenzinnige 
mensen, die overal een mening over 
hebben,’ vertelt Wouter. Om de hoek, op 
nummer 17 woont Floris. Als ik aan-
bel, verwelkomt hij me en maakt even 
tijd voor een praatje. Floris woont hier 
driekwart jaar en heeft bewust gekozen 
voor een buurt om actief in te zijn. Hij 
heeft een woning met twee verdiepin-
gen. Ik krijg het laatste nummer van 
De Eenhoorn, het blad voor en door 
bewoners – hij is een van de redacteu-
ren – met foto’s en veel verhalen van 
bewoners. Floris is positief, en zet zich 
daarom ook in. 
De mensen die hij hier heeft leren ken-
nen zijn vooral blij hier te wonen, maar 
hij weet dat er ook kritische geluiden 
zijn. Zo zou de George Westinghouse-

straat eigenlijk autoluw moeten zijn 
volgens het buurtplan, maar de gemeen-
te stelt dat maar uit en de straat kan 
behoorlijk druk zijn. De aanwonende 
bewoners ervaren daar wel overlast 
van. Over de veiligheid in de wijk, 
met name de fietsendiefstallen, was 
de avond er voor nog gesproken met 
gemeente en Ymere.
De eventuele komst van een Erotisch 
Centrum maakt de tongen los. Een 
bewoner die teveel overlast ervaarde, 
onder andere van de gemeenschappelij-
ke ruimte is inmiddels verhuisd en doet 
zijn verhaal in het buurtblad, zeker niet 
alleen negatief. 

En verder...
Ik fiets naar huis en denk na over het 
‘samen’ wonen in mijn eigen Ooster-
parkbuurt. De Eenhoorn is prachtig 
maar ik hoef niet weg uit mijn buurt. 
Wel zie ik graag de spirit die in de 
Eenhoorn is ontstaan liefst op heel 
veel plekken terugkomen. Een mooie 
opdracht, ook voor mezelf, om mee te 
helpen aan een zorgzame community. #

Kenmerkend zicht op gevels

Buurtdromen

Community, duurzaamheid én groen

‘Hier wonen eigen-
zinnige mensen...’
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Tekst: Anneke Hesp | Fotografie: Munckhof

Leerlingen die naar scholen voor speciaal onderwijs gaan zijn 
afhankelijk van de busjes die hen komen ophalen. Begin dit 
jaar waren er grote problemen omdat er niet genoeg chauf-
feurs waren. De firma Munckhof regelt het vervoer voor de 
gemeente en hoopt op voldoende chauffeurs in deeltijd om dit 
schooljaar ook bij tegenvallers alle leerlingen op tijd te laten 
komen. 

Als het busje te laat komt…

Jip staat om zeven uur in de ochtend al 
met zijn rugzak klaar bij de voordeur. 
In zijn pyjama. Hij gaat voor het eerst 
naar het voortgezet speciaal onderwijs 
en hij is enthousiast. Zijn moeder haalt 
hem terug. Eerst wassen, aankleden, 
eten, tanden poetsen en boterham mee. 
Om half negen is het busje er nog niet. 
Jip mist de eerste kennismaking en de 
uitleg van wat ze die dag gaan doen.

Auto’s genoeg
De firma Munckhof verzorgt het leer-
lingenvervoer voor het speciaal onder-
wijs en woordvoerder Bas de Smit legt 
uit: ‘In coronatijd was het stil en keken 
veel werknemers om naar ander werk. 
Begin dit jaar hadden we auto’s genoeg, 
maar chauffeurs… Sommige chauffeurs 
hebben toen dubbele routes moeten rij-
den en leerlingen moesten lang wachten 
voor ze werden opgehaald. We laten 
niemand thuis staan. Daarvoor hebben 
we wel voldoende chauffeurs nodig.’
Op 18 november staakte een deel van 
de chauffeurs in het leerlingenvervoer. 
‘Echt, ook wij vonden de staking spijtig. 
Iedereen hoopt op een snelle oplossing 
en een goede CAO om het bijzondere 

Leerlingen worden afgezet bij school

PvdA-raadslid Mohamed Belkasmi deed 
enthousiast mee met de blindegeleidestok

beroep van chauffeur in het leerlingen-
vervoer aantrekkelijker te maken.’

Planning
Op de Van Koetsveldschool in de Wa-
tergraafsmeer hoefde Jip nooit met het 
busje. Maar bij het speciaal voortgezet 
onderwijs komt de schaarste aan chauf-
feurs slecht uit. Die scholen staan niet 
in Oost. Schiet Munckhof tekort in de 
planning? De Smit legt uit: ‘Midden in de 
zomervakantie vergaren we alle moge-
lijke informatie over hoeveel leerlingen 
er waarheen vervoerd moeten worden. 
Dan plannen we de routes en delen de 
chauffeurs in. Maar ondertussen staat 
de wereld niet stil. Er komen altijd 
daarna nog leerlingen bij, of gaan eraf, 
of ze worden niet doorgegeven, of men 
weet het nog niet.’

Jouw hummeltje
Een van de kunstgrepen is het inschake-
len van chauffeurs die anders bijvoor-
beeld ouderen met rollators vervoeren. 
Maar dat is heel wat anders dan dit. Het 
ene kind kan geen geschreeuw verdra-
gen, het andere kan niet stil zijn; de 
ene moet altijd een vaste plek in de bus 

hebben, de andere heeft een korte route 
nodig om zowel thuis als op school de 
juiste medicatie te krijgen.
Bas de Smit vertelt dat de chauffeurs in 
het begin van het schooljaar altijd eerst 
kennis komen maken bij de ouders thuis 
aan de keukentafel. ‘Je vertrouwt jouw 
hummeltje wel toe aan een wildvreem-
de. Natuurlijk wil je weten wie dat is en 
vertellen over jouw kind.’

Levenservaring
De ouders en kinderen hechten aan hun 
vaste chauffeur; een vertrouwd iemand 
die hen ook kent en waar ze op kunnen 

rekenen. Om die rol goed te kunnen 
vervullen, leidt Munckhof de chauffeurs 
op. Natuurlijk voor een taxipas maar 
ook in de omgang met de kinderen. ‘Een 
chauffeur bij ons is ook gespreksleider, 
sociaal werker en scheidsrechter. Het 
is enorm zinvol werk voor iedereen die 
graag in deeltijd actief wil zijn. Wij staan 
daarom zeker ook open voor sollicitaties 
van vitale mensen met levenservaring, 
ook gepensioneerden’ #

Belangstelling om chauffeur te worden 
in het leerlingenvervoer?  
Kijk op www.munckhof.nl

Tekst en fotografie: Wim Kerkhove

Het Buurtbivak van de PvdA Amsterdam Oost in oktober, in 
Betondorp, viel samen met de Week van de Toegankelijkheid 
(www.iederin.nl). ‘Toegankelijkheid openbare ruimte en meer 
begrip voor mensen met een fysieke beperking’ waren belang-
rijke thema’s. 

In andermans schoenen

Daarnaast werd er aandacht besteed 
aan leefbaarheid, een veilige en schone 
buurt, duurzaamheid, energiearmoede, 
diversiteit, inclusie en sociale cohesie.Er 
werden verschillende activiteiten geor-
ganiseerd en veel mensen gesproken om 
zo Betondorp te leren kennen.

Slecht ter been
Coen Valenkamp en ikzelf zaten vroe-
ger in de Werkgroep Toegankelijkheid 

van Onbeperkt Oost. Doordat we geen 
subsidie meer kregen, hebben we deze 
vereniging helaas op moeten heffen. 
We blijven ons echter inzetten voor een 
samenleving waarin iedereen meetelt 
en mee kan doen.
Tijdens het Buurtbivak hebben we ons 
een hele middag volledig gewijd aan 
toegankelijkheid voor mensen met een 
fysieke beperking. Een behoorlijk aantal 
bewoners in Betondorp is op leeftijd, 
waarvan velen slecht ter been. Veel 
trottoirs zijn slecht begaanbaar door 
losliggende of verzakte stoeptegels en te 
smal voor rollator, rolstoel en scootmo-
biel. Overhangend groen en dwars over 
de stoep geparkeerde fietsen en scooters 
maken het er niet makkelijker op. Als er 
objecten op de blindegeleidelijn staan, 
wordt het voor blinden en slechtzienden 
helemaal moeilijk. Dan is er ook nog 
eens geen goed gesorteerde en betaal-
bare supermarkt op loopafstand.

Kwetsbaar
Als je zelf gezond bent van lijf en leden, 
is het niet altijd even makkelijk om je te 
verplaatsen in iemand met een fysieke 
beperking. Daarom nodigden we men-
sen uit plaats te nemen in een rolstoel, 
achter een rollator of met gesloten 
ogen een blindegeleidestok ter hand te 
nemen om zo enigszins te ervaren wat 
het is om je voort te bewegen met een 

fysieke beperking.
Een deelnemer gaf aan dat hij zich nu 
pas realiseerde hoe enorm kwetsbaar je 
bent in een rolstoel of als je blind bent 
en je bijvoorbeeld moet vluchten voor 
een brand of voor iemand die met een 
mes staat te zwaaien. Ook werd men er 
zich opeens van bewust dat iemand in 
een rolstoel of scootmobiel zich vanuit 
een lagere positie tot staande mensen 
verhoudt en dat je daardoor de wereld 
vanuit een ander perspectief waar-
neemt. Het is dan vaak lastig om deel 
te kunnen nemen aan een gesprek. En 
dat anderen ook nog eens letterlijk op je 
neerkijken, maakt al snel dat je anders 
wordt bejegend, als hulpbehoevend en 
onvolwaardig.

Volledig mislukt
PvdA-raadslid Mohamed Belkasmi deed 

enthousiast mee in de rolstoel en met 
de blindegeleidestok: ‘Bij een rolstoel 
heb je toch wel echt armspieren nodig 
om jezelf vooruit te helpen! En met mijn 
ogen dicht met een blindegeleidestok 
was onwijs moeilijk. Ik probeerde een 
goed rondje te lopen en dat was volledig 
mislukt. Het gevoel voor richting zonder 
mijn ogen ontbrak.’ Iemand met een 
scootmobiel vertelde dat hij zich regel-
matig vastrijdt of onmogelijk ergens kan 
komen vanwege op de stoep of voet-
gangersbruggen geplaatste hekjes, die 
door de gemeente zijn aangebracht om 
te voorkomen dat fietsers er makkelijk 
door kunnen fietsen. Mohamed gaf aan 
dat ze zich vanuit de Raad blijven inzet-
ten op het vergroten van de fysieke toe-
gankelijkheid van de openbare ruimte, 
zodat die door iedereen op een prettige 
wijze gebruikt kan worden. #

Info: www.iederin.nl en 
www.clientenbelangamsterdam.nl
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Brink / 
Betondorp
De Brink is meer dan in welke andere 
buurt in Oost het centrale plein van 
een wijk, van Betondorp. Van Geheu-
gen van Oost – website: geheugenva-
noost.amsterdam - komt het verhaal 
over boodschappen doen in de jaren 
’50, met daarbij een getekend zicht 
op de Brink. De tekening is van Theo 
Kroeze – gemaakt in 1960, in bezit 
van Beeldbank Amsterdam -, het ver-
haal is opgetekend door Frits Slicht 
en gaat over George Koch.
Jaap Kamerling schreef het artikel 
over de Brink en Betondorp van nu. 
In 2024 bestaat Betondorp 100 jaar. 
Inmiddels is er een speciale website 
in het leven geroepen die aandacht 
geeft aan verleden, heden en aan 
activiteiten rond dat jubileum: beton-
dorp100.nl #

Boodschappen 
deed je bij de 
Coöperatie 
In oktober 1954 moesten wij trouwen 
en gingen inwonen bij een weduwnaar 
op het Huismanhof in Betondorp. We 
mochten van het hele huis gebruikma-
ken, met uitzondering van een klein 
kamertje waar hij zelf sliep. En er moest 
gedeeltelijk voor hem gezorgd worden, 
dus eten maken, wassen, zijn kamertje 
schoonhouden. We waren reuze blij dat 
we woonruimte hadden en bovendien 
was mijn vrouw in verwachting.

Enige tijd later maakten we kennis met de 
buren (het waren Friezen) en dat waren 
bijzonder aardige mensen. Wel kreeg mijn 
vrouw van de buurvrouw de uitdrukkelijke 
instructie waar wel en geen boodschappen 
gedaan mochten worden. We kwamen zelf 

de Brink waren de winkels van een 
andere richting.
Op 1 mei was het feest en liep de aan-
hang van de AJC met vlaggen door 
het dorp.
We hebben enige tijd geluisterd naar 
de buurvrouw, maar al snel kochten 
we toch onze boodschappen op de 
Brink. #

uit de Pijp en deden boodschappen 
waar we wilden. In Betondorp was 
de Brink het centrale punt voor de 
boodschappen. De buurvrouw stelde 
het op prijs dat we onze boodschap-
pen gingen doen bij de coöperatie 
in de Brinkstraat. We snapten er in 
eerste instantie geen snars van, maar 
later werd duidelijk dat we in het 
rode dorp waren beland. Want op 

De Brink gezien vanuit de Landbouwstraat

Tekst: Jaap Kamerling | Fotografie: Jaap Kamerling / Dineke Rizzoli

Het schilderachtige Betondorp viert zijn rijke historie van 100 
jaar met allerlei leuke activiteiten en ook de middenstand krab-
belt prachtig op na de moeilijke corona-periode.  

Winkeltjes Betondorp bloeien op

We lopen enkele winkeltjes af op Brink-
straat en Brink en gaan allereerst even 
binnen bij Priscilla en King. Priscilla 
is van Surinaamse origine en King is 
Ghanees van geboorte. Beiden zijn 37 en 
barsten van energie. Ze zijn in februari 
weer een eenvoudige supermarkt be-
gonnen halverwege de Brinkstraat. Tot 
drie jaar geleden had je de A-Markt aan 
de Brink, maar die kon het niet bolwer-
ken. Nu proberen King en Priscilla het 
en ze worden daarbij geholpen door een 
laag huurtje en het gelukje dat ze ook 
een PostNL-servicepunt mogen runnen. 
Je kunt hier pakjes versturen en opha-
len. Op de schappen in het winkeltje 
liggen vers fruit en groente, drank, wijn, 
snoep, pasta’s en mooie kaartjes om te 
versturen. ‘We kunnen rondkomen’, 
vertelt Priscilla, ‘En straks nog beter als 
we de zaak zo verbouwd hebben, dat we 
verse maaltijden kunnen gaan verko-
pen. Lekker Surinaams eten.’

Aanschuifdiners
We lopen verder naar De Lekkernij aan 
de Brink, waar Ron z’n lekkere broodjes 
Pom, Bal en Rendang verkoopt, lekker 

ouwerwetse appel- en speculaastaartjes, 
brood en gebak. Het water loopt je in de 
mond bij al dat lekkere spul.
In het pand naast hem op de hoek delen 
Hinke en Christina een kookstudio resp. 
cateringbedrijf: ‘Hinke in de Keuken’ 
en taartenbakkerij ‘van moss’ met de 
rijdende taartenwinkel Het Bakblik. Sa-
men maken ze aanschuifdiners voor de 
buurt in hun keuken en op kerstavond 
organiseren ze een maaltijdactie voor 
en door Betondorpers. Er worden dan 
maaltijden rondgebracht en je kunt ook 
doneren voor maaltijden aan buurtbe-
woners. Op hun website www.brinkcu-
linair.nl is meer informatie over hun 
activiteiten te vinden.

Nostalgie
Tegenover hen zit aan de Brink tenslotte 
Greg met zijn tweedehandswinkel met 
de ouwe, vertrouwde grammofoon-

platen van vinyl, stapels cd’s en casset-
tebandjes. ‘Vinyl verkoopt weer goed’, 
zegt hij, ‘Ze worden zelfs weer nieuw 
gemaakt in Haarlem en Leeuwarden, 
maar kosten dan 25 euro.’ Hij verkoopt 
tweedehands tussen 4 en 10 euro. Veel 
rockplaten van Queen, Fleetwood Mac 
en Pink Floyd. Rijen met platen en alle 
bekende ouwe bands van vroeger: 
de Doors, Beatles, Stones, Bowie, Neil 
Young en Van Morrison. Op de winkel-
ruit affiches van Prince, Beatles en 
Stevie Wonder. M’n hart spingt open. 

Greg: ‘De kwaliteit van vinyl is prima 
en van cd’s ook. Het aardige is dat je 
vergeleken met die digitale lijsten van 
Spotify, fysiek iets in handen hebt met 
leuke originele hoezen. Je kunt als 
verzamelaar echt iets laten zien. En er 
komt natuurlijk ook een hoop nostal-
gie bij kijken. De nieuwste trend is nu 
weer cassettebandjes. Ook leuk maar de 
kwaliteit is wel wat dof en hangt erg af 
van je installatie en die van het bandje 
zelf.’ Greg verkoopt ook leuke shirts van 
verschillende bands.

Reve
Naast de winkel van Greg, waar tot voor 
drie jaar nog de A-Markt resideerde, zit 
een koopman met tweedehands spullen, 
-veel vintagekleding- die hij op markten 
verkoopt, vooral het Waterlooplein. Ach, 
en dan heb je tenslotte natuurlijk nog de 
fietsenmaker op het plein en de auto-
reparatieservice even een zijstraatje 
in. En op de Middenweg een kapper, 
winkels voor financiële adviezen, de 
graveerwinkel voor wedstrijdbekers 
(Ajax bijvoorbeeld), schoonheidsspeci-
aliste/manicure/pedicure, een houten 
vloeren paleis en natuurlijk het onvol-
prezen café-restaurant De Avonden, dat 
loopt als een tierelier. Met het prachtige 
opschrift van Reve: ‘Er is geen enkele 
geldige reden, waarom deze avond zou 
moeten mislukken. Ik heb een vermoe-
den dat hij slaagt’. Een optimistische yell 
voor deze misantroop. En die avonden 
mag je uitrekken tot hele dagen. #

Priscilla en King in hun vernieuwde super-
markt aan de Brinkstraat

Greg in zijn cd- en vinylwinkel aan de Brink

Korrel, uw slager De leeszaal en bibliotheek hebben al lang een andere bestemming

Op kerstavond wordt 
er een maaltijdactie 
georganiseerd voor 
en door Betondorpers
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‘Hier is een grote familie ontstaan’
Jelte Brontsema is participatiemedewerker voor welzijnsorgani-
satie Dynamo bij Servicepunt Jerusalem. Hij vertelt hoe hij zijn 
taken ziet, de vrijwilligers en welke activiteiten er zoal bij het 
servicepunt zijn. 

Tekst: Lennie Haarsma | Fotografie: Frank Schoevaart

‘Ik heb gestudeerd in Groningen en ben 
daar gaan werken in de gebruiksruimte 
van de tippelzone. Daarna heb ik dag-
besteding voor verslaafden begeleid bij 
Arkin en heb ik één jaar bij Reade een 
cursus ‘hardlopen met reuma’ ontwor-
pen en opgezet. Die cursus wordt nog 
steeds gegeven. Ik ben zelf een hard-
loper, ik ga in juni met vrienden een 
marathon lopen op Spitsbergen, maar 

doe verder vooral triatlons.’

Thuis in welzijnsland
‘Ik werk hier nu vier jaar en voel me 
weer thuis in welzijnsland, waar het 
altijd een beetje rommelig is. Buurt-
werk was nieuw voor me en ik vind het 
leuk om onderdeel van een buurt, van 
een netwerk te zijn. Het gaat mij om 
de ontmoeting; het lijkt hier het meest 

op een grote familie. Er ontstaan vaak 
onderlinge vriendschappen tussen de 
vrijwilligers en bezoekers. Mensen zeg-
gen bijvoorbeeld dat ze zich niet meer 
eenzaam voelen sinds ze hier komen.’

Bont gezelschap
‘We hebben zo’n 30 activiteiten. Van 
koffie-inloop, begeleide fitness, een 
kaartclub, een fietsgroep 55 +, wande-
len, een schilderclub, de eerste don-
derdag van de maand aandacht voor 
levensvragen met dominee René Visser 
tot Arabische les en een zanggroep eens 
per twee weken op vrijdagochtend. 
Twee keer per week op maandag en 
woensdag van 17.30- 19.00 uur is er het 
Buurtrestaurant, waar mensen voor 
€5,- kunnen komen eten. Daarvoor 
hebben we nu vijf koks en telkens zijn 
er vier of vijf vrijwilligers die helpen 
met snijden, bedienen en schoonma-
ken. Ook worden er hier vergaderingen 
gehouden, zoals de vergadering van de 
Wijktafel, bijeenkomsten die we voor 
onze vrijwilligers organiseren en vindt 
hier de jaarlijkse kerstmarkt plaats.
De vrijwilligers zijn ook heel divers: 
mannen, vrouwen, gepensioneerden 
en mensen die niet aan werk kunnen 
komen. Van alle leeftijden en oplei-
dingsniveaus. Zo heeft een van onze 
koks een fulltimebaan aan de univer-
siteit en komt één keer per maand een 
avond koken. 

Koken met kerels
‘Ik faciliteer ontmoeting. Voor iedereen 
die er behoefte aan heeft; er is hier een 
ruimte en ik hoop dat er daardoor iets 
ontstaat. Zet mensen naast elkaar en 
je ziet het gebeuren dat ze vrienden 

worden. Ik heb daar natuurlijk wel een 
sturende rol in. Veel mensen komen 
hier om mensen te ontmoeten. Ook 
komen mensen hier via een verwijzing: 
zoals via Welzijn op recept. Om nieuwe 
activiteiten aan te kondigen gebruik ik 
de app ‘Nextdoor’. Deze app is er spe-
ciaal voor buurten door het hele land. 
Ik zet daar vooral specifieke vragen 
op, bijvoorbeeld als ik voor een vrouw 
iemand zoek om een keer per week 
boodschappen voor haar te doen. Daar 
vind je makkelijk vrijwilligers voor. De 
website ‘Voor Elkaar in Amsterdam’, 
ontstaan in Corona-tijd, is er ook om 
je aan te melden als vrijwilliger. Om 
iemands maatje te zijn, maar ook om 
hulp te vragen.’
Op de vraag welke doelgroepen het 
servicepunt Jerusalem niet weet te 
bereiken, vertelt Jelte het volgende: 
‘Jerusalem en Middenmeer zijn ver-
grijsde wijken. Net als de landelijke 
organisatie Movisie constateer ik ook 
dat de doelgroep mannen van 50-65 
jaar niet bereikt wordt. ik zou wel 
willen om zoiets als ‘Koken met kerels’ 
op te zetten en open huis te houden bij 
Ajax-wedstrijden.’
‘Een boodschap die ik de lezers van 
Dwars mee wil geven is dat als mensen 
binnen durven komen, ze merken dat 
ze welkom zijn. Mensen kunnen hier 
ook zelf activiteiten organiseren. Ook 
hebben we altijd vrijwilligers nodig. 
Denk aan maatje zijn voor een ander 
op een moment dat past in jouw eigen 
agenda.’ #

Activiteiten van Servicepunt Jerusalem 
vind je op: www.dynamo-amsterdam.
nl/servicepunt-jerusalem

Jelte Brontsema, helemaal thuis in het buurtwerk

Prachtig en krachtig oud
Stichting Prachtvrouw en het Odensehuis bundelen hun krach-
ten en organiseren bijzondere ontmoetingen voor de buurtge-
noten op leeftijd in Oost. 

Tekst en fotografie: Annette Wiese 

Stichting Prachtvrouw speelt een sleu-
telrol bij de bestrijding van eenzaam-
heid en armoede. Zij is vooral actief 
onder de eerste generatie Marok-
kaanse migrantenvrouwen. Het Oden-

sehuis richt zich met een dementie-
vriendelijke aanpak op het activeren 
van ouderen met een lichte vorm van 
dementie en hun naaste omgeving. 
In Zuid en Zuid-Oost worden derge-
lijke Odensehuizen bij wijze van een 
warme en knusse huiskamer al druk 
bezocht. Hiervoor is geen indicatie 
nodig.

Bijzondere ontmoetingen
De beide organisaties willen samen 
ook in Oost een dementievriendelijke 
ontmoetingsruimte opzetten. Op 16 
november was de eerste aftrap voor 
bijeenkomsten rond het thema ‘Prach-
tig en Krachtig oud worden’ op de 
locatie van Stichting Prachtvrouw op 
de Dappermarkt. Deze bijzondere ont-
moetingen bieden bewegen, zingen, 
verhalen vertellen, het prikkelen van 
de zintuigen, nieuwe dingen aanleren 
en gezellig samen eten.

Feest van herkenning
Herinneringen worden op de eerste 
bijeenkomst opgehaald aan de hand 
van voorwerpen. Een voorbeeld 
was de bruidssluier, die druk werd 
besproken. Die wordt goed zichtbaar 
met bloemen versierd buitenshuis 
opgehangen, zodat de buurt weet dat 
er een bruiloft aanstaande is. Het 
wachten is dan niet op een schrifte-

lijke uitnodiging, iedereen is welkom.
Ook werd de tajineschotel getoond. 
De tongen kwamen echt los en er 
werd verteld hoe een nieuwe tajine-
schotel niet zonder traditie in gebruik 
wordt genomen. Het intrekken van de 
geuren van oliën, uien en andere geu-
rige kruiden is de eerste vuurdoop. 
De nieuwe schotel gaat dan naar oma 
voor de inwijding in de Marokkaanse 
keuken en de oude schotel naar de 
jongere generatie. Hoe ouder hoe 
beter is ook hier van toepassing.
Het was voor velen een feest van her-
kenning met muziek, dans en bewe-
ging, lekkernijen en informatie over 
dementie. #

De volgende bijeenkomsten zijn op 
woensdag 14 december en woensdag 
18 januari van 10.30 tot 14.30. Loca-
tie: Dapperplein 84. 

Michelle van Iersel gebruikt oude voor-
werpen om herinneringen op te roepen

Habiba Bouanan van Prachtvrouw laat de 
traditionele bruidssluier zien

De Omval Ontmoet
Op zondag 11 december 
vanaf 13 uur is er in Café 
De Omval in Oost een 
dagprogramma onder de 
titel ‘De Omval Ontmoet’. 
Nog één keer krijgt ieder-
een de kans om het café 
te ervaren zoals het er op 
dit moment bijstaat: een 
fonkelend lichtpuntje op 
een roemruchte locatie aan 
de Weespertrekvaart. 
Voor programma en meer 
info:https://culture-mat-
ters.nl/de-omval-ontmoet. 
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De Avonden: stukje Nieuwmarkt in Oost
Het was een waagstuk van twee Amsterdamse broers: ze openden bijna tien jaar terug hun 
eetcafé aan Middenweg 398. Het eerdere café Meerzicht, bekend bij elke Ajacied, was gesloten, 
het stadion verplaatst. Maar Jean Pierre en Michel, zelf ook Ajaxfans, waren niet op hun ach-
terhoofd gevallen. Jan Kraamwinkel, een begrip in de Amsterdamse horecawereld, was hun 
vader. 

Tekst: Carolien Gevers | Fotografie: Frank Schoevaart

Het was een historische plek. ‘We 
beseften dat we een frisse start moes-
ten maken,’ vertelt Jean Pierre (54) 
van achter de bar. ‘Toen ik op pad 
ging naar de Kamer van Koophandel 
zocht ik naarstig naar een naam. We 
dachten eerlijk gezegd aan iets als 
‘het Orakel van Betondorp’, maar op 
mijn telefoon verscheen het boek De 
Avonden. Wel ooit van gehoord maar 
nooit geweten dat die Gerard van het 
Reve hier ongeveer om de hoek had 
gewoond. En de voetbalsupporters wa-
ren toch al verdwenen naar de Arena. 
Dus toen dit maar gekozen, vond ook 
Michel (52), die notabene als jonge 
jongen nog bij Ajax had gespeeld.’ Het 
bleek een schot in de roos. Jan en alle-
man gaf hen het boek. Ze hebben nog 
stapels liggen en ook eentje in strip-
vorm waarvan het voorblad ingelijst 
aan de muur hangt. 

Loodgieter 
Jaren ervoor hadden de broers het 
vak geleerd van hun vader Jan (1939- 
2016). Niet omdat deze een horeca-
achtergrond had, maar omdat deze 
Jan, jawel, de klusjesman, regelmatig 
werkte bij toenmalig café Engels, dat 
hem weer kende van het Okura waar 
Jan de vaste loodgieter was. Jan was 
sociaal, handig en viel daar goed. 
En café Engels had op een gegeven 
moment een personeelstekort. Jean 
Pierre: ‘Voel je ‘m al aankomen? Mijn 
vader ging ze ‘tijdelijk’ ondersteunen 
en is nadien altijd in de horeca geble-
ven.’ Michel: ‘Hij bleek een ware on-
dernemer. Hij werd later eigenaar van 
grand café Frankendael en daar heb-
ben wij het vak geleerd. ‘Barman plus’ 
zullen we het maar noemen, want het 
moest gepaard gaan met gastvrijheid, 
een dosis Amsterdamse humor en een 

ook streng zijn. Ik heb herinneringen 
aan het tellen en opschrijven van alle 
dranken in de kelder. Ik moest scherp 
opletten. Waren er geen flessen ver-
dwenen of was er niet teveel geschon-
ken? Als we een avond wat minder 
draaiden was het al gauw: ‘Dan heb je 
je best niet gedaan.’ Je begrijpt dat ik 
de zakelijke kant en administratie hier 
doe met hulp van Fleur mijn vriendin 
(lachje). Michel hoeft dat niet zo, die 
is helemaal happy als barman. Best 
bijzonder eigenlijk dat wij als broers 
altijd al goede maatjes waren en am-
per ruzie maakten. Misschien zit het 
gewoon in onze genen, want Dani en 
Sem hebben dat feitelijk ook weer. Die 
kunnen niet wachten tot zij straks zo 
samen rondlopen als wij.’

Buurtcafé
Het is een gewone zondagmiddag. 
Dat betekent een gezellige drukke 
inloop. Veel hartelijks, veel hugs. Op 
de achtergrond klinken ouderwetse 
Amsterdamse smartlappen. In de 
hoek twee oudere dames, waarvan 
eentje al  duidelijk over de negentig. 
Ze komen hier dagelijks. Jean Pierre 
weet precies hoe en met wat ze hun 
koffie willen. Michel, en passant druk 
dravend met een serveerblad: ‘Kijk de 
meerderheid van onze klanten komt 
hier uit de buurt. Wij zijn eigenlijk 
een grote familie. En vergeet niet onze 
twee koks, die bakken biefstuk als…… 
Je begrijpt wat ik bedoel.’ Jean Pierre 
gaat even zitten: ‘Wij profiteren nog 
elke dag van de klantenkring van onze 
vader en bovendien komen hier nog 
steeds veel voetbalfans. Het stadion 
mag dan wel weg zijn, maar veel ouwe 
getrouwen komen hier nog altijd de 
belangrijke wedstrijden kijken. Uiter-
aard op het grote scherm dat we dan 

bal gehakt en een koppie soep. Dat 
laatste maakte onze moeder vroeger.’

Met Dani (27) en Sem (25), de zonen 
van Jean Pierre, is inmiddels ook de 
derde generatie werkzaam in het fa-
miliebedrijf. Zij willen in de toekomst 
het stokje overnemen. Dani: ‘Ik wilde 
meteen na de hotelschool al hier ko-
men, maar dat vond mijn vader niks, 
ik moest eerst maar eens een paar jaar 
elders ervaring opdoen. Vlak voor co-
rona begon ik hier fulltime. Sem werkt 
hier nu nog alleen op vrijdagen en ver-
der elders, maar ook hij wil hier straks 

voor de honderd procent komen. 
Het is onze eigen wens, we zijn nooit 
gedwongen. Het zit ons denk ik in het 
bloed. Onze opa was een wereldman. 
Zo hartelijk en communicatief als hij 
met zijn klanten was. Jean Pierre en 
Michel hebben dat ook, terwijl mijn 
vader grappig genoeg zelf geen drup-
pel drinkt.’

Flessen weg?
Jean Pierre: ‘Ik ben als oudste, denk 
ik, het meest aangesproken op mijn 
verantwoordelijkheid. Mijn vader kon 

uithangen. Beetje jammer dat het nu 
even drama is met Ajax, maar ondanks 
dat zit het die avonden altijd stampvol. 
Maar niet alles draait hier om voetbal 
hoor. Jaren geleden liep hier een keer 
op een gewone maandagochtend een 
voor mij onbekende man binnen, en 
vroeg een dubbele espresso en een 
blauwe Spa. Die kreeg ie en ik: ‘Heb je 
een zware nacht had gehad?’ Op dat  
moment hoorde ik een ambulance op 
de trambaan en flapte eruit: ‘Heb jij 
die taxi besteld?’ Nou wat denk je de 
volgende dag stond ik in de krant met 
dit verhaal. De man in kwestie woonde 
hier gewoon om de hoek en bleek 
niemand minder dan schrijver Marcel 
van Roosmalen. We zijn nog steeds 
bevriend, hoewel (knipoog) hij Vitesse 
aanhanger is.’

Geschiedenisles
Overigens hadden de Amsterdamse 
broers geen achtergrond in Oost. Hun 
jeugd ligt in de Nieuwmarktbuurt, hun 
basisschool de Oude Schans is ter zie-
le. Maar niet hun oude vrienden van 
toen. Nog steeds komt een aantal van 
deze trouwe makkers in De Avonden. 
Niet toevallig wonen Jean Pierre en 
Dani met hun vriendinnen hierboven 
en Michel met zijn gezin een eindje 
verderop. Jean Pierre had zijn vader 
de laatste jaren van zijn leven ook in 
huis genomen. ‘En reken maar: hij 
dacht nog steeds mee! We hebben hier 
van die camera’s om ook van boven-
uit te kunnen volgen wat er omgaat 
in het café. Het was bijna een hobby 
van mijn vader om alsmaar mee te 
kijken. Meestal kon hij, als ik ‘s avonds 
bovenkwam, al voorspellen hoeveel 
omzet we die dag hadden gemaakt. 
Alleen was wel sneu dat hij die laatste 
jaren door apneu niet goed meer sliep. 
Ik ging dan soms maar midden in 
de nacht na sluiting met hem rijden 
naar onze oude buurt. Daar liepen we 
dan een stukje voor zijn frisse lucht. 
Ik heb er goede herinneringen aan, 
want ik kreeg dan bij alle historische 
gebouwen waar we langsliepen gratis 
geschiedenisles over oud Amsterdam. 
Hij wist alles van de binnenstad.’

Wij zullen doorgaan
‘Er is een Amsterdammer dood ge-
gaan,’ schreef Marcel van Roosmalen, 
nadat vader Kraamwinkel in 2016 
was overleden. Er liep een kilometers 
lange stoet klanten, buurtbewoners, 
vrienden en familie van de Avonden 
naar de begraafplaats om hem de 
laatste eer te bewijzen. Jean Pierre, 
Michel, Dani en Sem waren diep ge-
roerd. Als ze het vertellen zie je even 
hun emoties en hun trots. Even later 
maken ze weer een grap. Ze vinden 
het de gewoonste zaak van de wereld 
dat zij het familiebedrijf voortzetten. 
Aan de slag dus maar en op naar de 
volgende klant. #

’We leerden 
het vak in café 
Frankendael’

Tweede en derde generatie broers: van links naar rechts Michel, Jean Pierre, Dani en Sem
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De Jungle: broedplaats voor duurzaamheid

De Jungle is een ontmoetingsruimte 
waar iedereen zich welkom kan voelen 
voor een kopje koffie en een praatje. 
Dat is op zich al een aanwinst voor de 
buurt. Maar behalve bereikbaarheid en 
een gezellige sfeer moet er ook iets op 
het programma staan waar bezoekers 
warm voor lopen. Passende activiteiten 
zetten de buurt  in beweging. Als de 
juiste mensen met een sociaal hart en 
kennis van zaken elkaar ontmoeten 
kan dat leiden tot  een broedplaats 
voor nieuwe ideeën en het onder 
woorden brengen  van wat er nodig is 
voor een leefbare en veilige buurt. In 
workshops kan dat dan verder worden 
uitgewerkt. Voor een goede  binding 
met de buurt is een ontmoetingsruimte 
dus een belangrijke voorwaarde voor 
het stimuleren van meer samenhang, 
meer betrokkenheid en het creëren 
van nieuwe ideeën. De mond tot mond 
reclame doet de rest.

Van Badcuijp naar Jungle
Jannekee was eerder betrokken bij 
De Badcuijp in De Pijp. In 1994 werd 
het oorspronkelijke  badhuis tot een  
centrum voor cultuur, geïmprovi-
seerde muziek en horeca omgevormd. 
Via  leertrajecten werden achter de 
schermen mensen opgeleid voor het 
werken in de horeca en in technische 
beroepen. Toen de buurt veranderde 
in een yuppenwijk paste de Badcuijp 
als alternatief centrum er niet meer in. 
Het stadsdeel besloot in 2014 met de 
subsidie te stoppen en het doek viel na 
20 jaar. 
De zoektocht naar een andere locatie 
eindigde in 2016. Bij toeval was de 
ruimte in het oude  Muiderpoorttheater 
in Amsterdam Oost bij de Dappermarkt 
beschikbaar. De Dapperbuurt staat 
bekend om zijn multiculturele bevol-
kingssamenstelling en de markt loopt 
daar als een levensader doorheen. Zo 
werd het nieuwe centrum de Jungle. In 
vergelijking  met de Badcuijp, dat meer  
een podium  voor geïmproviseerde 
muziek en jazz was, staan in de Jungle  
duurzaamheid, binding met de buurt 
en sociale projecten centraal.

Druk op dinsdag en donderdag
Bij onze binnenkomst voelen we ons 
nog steeds in het theater. Vanaf het 
balkon kijken we op  de zaal beneden, 
waar zich van alles afspeelt. Jannekee 
vindt kunst belangrijk: ‘Het is een mid-
del een boodschap over het voetlicht 
te brengen – verduurzaam en verspil 
zo min mogelijk. We richten ons op 
groepen met een laag inkomen die al 
gewend zijn om zuinig met spullen om 
te gaan, mensen in de buurt met een 
smalle beurs.’ 
De dinsdagochtenden zijn cultureel 
ingevuld met dans en muziek. Het 
gaat dan om het plezier in bewegen op 
muziek. De danslessen worden gegeven 
door een professionele danslerares. 
De conditie wordt er beter van en het 
effect op het geestelijk welzijn is groot. 
Even een moment van ontspanning, 
onder elkaar zijn, gezien worden en 
vrijheid van de huiselijke sores. Het 
vermindert de stress. 
De donderdagochtenden zijn meer voor 
workshops en thema’s. Op de ochtend 
van onze afspraak stond het onderwerp 
orgaandonatie op het programma. Het 

Tekst: OAR | Illustratie: Judith Lammers

Tussen cultuur en duurzaamheid bestaat een nauw verband. Dat vindt Jannekee Jansen op de Haar, 
een van de grondleggers van de Jungle. In eerdere  artikelen bespraken we energiebesparing en groen-
projecten: tegels eruit, plantje erin; weggooien, repareren of naar de kringloop. Wat betekent haar 
visie voor de Jungle? 

was vroeg op voor sommige dames. 
De discussie liep ten einde en de lege 
koffie- en theekannen met de restanten 
van het ontbijt waren de getuigen van 
een druk bezochte ochtend. 
Jannekee helpt bij dit alles in de voor-
bereidingen en zorgt dat alles naar 
wens verloopt. Zij benoemt drie grote 
thema’s waarbij burgers kunnen bij-
dragen aan duurzaamheid.

1. Klimaat
In november verzamelde zich voor 
de 27ste keer de wereld-klimaattop 
in Egypte om te zien in hoeverre de 
klimaatdoelen zijn bereikt, zoals het 
verminderen van de uitstoot van scha-
delijke stoffen en het beperken van 
de opwarming van de aarde.

Tot nu toe verlopen deze toppen weinig 
bemoedigend. Het blijft bij woorden. 
De schade aan de natuur neemt verder 
toe en de opwarming van de aarde 
komt naar verwachting al boven 2 
tot 2,5 graden uit. Alarm wordt gesla-
gen voor de gevolgen: stijging van de 
zeespiegel, overstromingen, extreme 
weersomstandigheden en gebieden die 
door de hitte onbewoonbaar worden. 
Gaan de rijke landen de arme helpen 
bij de transitie naar meer duurzame 
energiebronnen en hoe dan? Komt er 

een klimaatfonds? Het bewustzijn dat 
het zo niet verder kan met de uitput-
ting van de aarde heeft in 1972 er 
toe geleid dat de Club van Rome het 
rapport publiceerde over De grenzen 
van de groei. In 1968 werd de Club 
van Rome opgericht door Europese 
wetenschappers en ondernemers, 
om hun bezorgdheid over de toe-
komst van de wereld onder de aan-
dacht te brengen. Het onderzoek 
duurde vier jaar voor, 50 jaar geleden, 
het rapport uitkwam. 

De Jungle draagt bij aan de opvang 
van meer CO2 door te werken aan ver-
groening van de buurt met tegels eruit 
en meer plantjes erin, de groenprojec-
ten en de aanleg van moestuintjes.

Jannekee Jansen op de Haar

Wat je niet koopt, hoef je ook niet weg te gooien

2. Circulaire economie
Hierin staan reparatie en hergebruik 
centraal. Bestaande  materialen en 
producten worden zo veel mogelijk 
hergebruikt, hersteld en opgeknapt om 
het verlies aan grondstoffen te beper-
ken en minder afval te produceren.
Bij de Jungle hoort ook  het Afvalpaleis 
aan Dapperstraat 84. Dat zorgt voor 
hergebruik van tweede hands kleding 
en het Repair Cafe repareert daar ka-
potte elektronica. Repareren is de sleu-
tel tot minder afval. Wat je niet koopt, 
hoef je ook niet weg te gooien.

3. Energietransitie
We moeten overstappen van fossiele 
brandstoffen zoals olie en gas naar zon, 
wind en waterstof. Door de oorlog in de 
Oekraïne is gebleken hoe afhankelijk 
we zijn geworden van goedkoop gas 
uit Rusland. Huishoudens en bedrijven 
zien hun de energierekening tot schrik-
barende hoogte stijgen. Energie ar-
moede treft steeds meer huishoudens. 
Het is een term die wordt gebruikt voor 
huishoudens die meer dan tien procent 
van hun besteedbaar inkomen moeten 
uitgeven om hun woning voldoende te 
kunnen verwarmen. Voor het verduur-
zamen van woningen, beter isoleren 
en het plaatsen van zonnepanelen is 
geld nodig en dat ontbreekt juist in de  
gezinnen uit de kwetsbare buurten. 
De Jungle helpt met de Fix Brigade om 
die aanpassingen aan de woningen te 
maken.

Daadkracht? 
In de wijken wordt hard aan gedrags-
verandering gewerkt in het zuinig 
omgaan met spullen en hergebruik van 
afval en materialen. De Jungle speelt 
hierin een voortrekkersrol.

De grote bedrijven worden voor hun 
vervuilende rol niet ter verantwoor-
ding geroepen en hun vergunningen 
worden niet ingetrokken. Ondanks 
dat bij omwonenden meer luchtweg-
klachten en kanker voorkomen dan 
in de rest van Nederland. Dit alles om 
politieke en economische motieven.
De rol van de overheid zou leidend 
moeten zijn, innoverend, richting ge-
vend en zou daarom (met geld) initi-
atieven op het gebied van de transitie 
moeten faciliteren. Handhaving is 
daarbij nodig. Het wantrouwen in en 
de afstand tot deze overheid  is nog 
nooit zo groot geweest door politieke 
keuzes uit het verleden: een kleine 
overheid en een zogenaamde zelfred-
zame burger. De klimaattoppen blijven 
in mooie bewoordingen hangen, maar 
waar is de daadkracht?
Op naar de volgende top...#

Reageren? 
Annette Wiese: wiesegca@gmail.com / 
Els Nicolas: enicolas@xs4all.nl / 
Tunny Jongejan: t.jongejanmaat@
chello.nl / 
Frank Stork: 020 - 665 10 63
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Informatie 
www.dynamo-amsterdam.nl

www.dynamojeugd.nl

info@dynamo-amsterdam.nl

telefoon 020 - 46 09 300

facebook Dynamo beweegt  
tot meedoen

instagram Dynamo beweegt 
tot meedoen

Hulp nodig?
Heeft u vragen over geld, zorg, mee-
doen, wonen, gezondheid, werk en/of 
veiligheid? Medewerkers van Buurtteam 
Amsterdam staan voor u klaar.

www.buurtteamamsterdam.nl

info@ buurtteamamsterdam-oost .nl

telefoon 020 - 46 20 300 

Post Oost
Voor opstap naar werk,  
vrijwilligerswerk en activiteiten

www.postoost.nl 

Voor Elkaar in Oost
Voor praktische hulp of een  
luisterend oor.

www.dynamoamsterdam.nl/
voor-elkaar-in-oost

telefoon 020 - 46 09 300 

Dynamo
Welzijnsorganisatie Dynamo in 
Amsterdam stimuleert en ondersteunt 
bewoners om actief mee te doen aan 
de samenleving. Zoals: vrijwilligers-
werk, activiteiten in de buurt, mantel-
zorgondersteuning, hulp via buurtteam, 
activiteiten om talent te ontwikkelen, 
activiteiten om te leren. 
Zodat niemand aan de kant hoeft 
te staan. 

21Dynamo

Even voorstellen... Luma Elsaeed
In deze rubriek stellen medewerkers, vrijwilligers en samenwerkingspartners van Dynamo zich voor. 
Wat doen zij om van Amsterdam een mooiere stad te maken? Luma Elsaeed is gastvrouw en begeleider bij 
de spelinlopen. ‘Als ik naar mijn werk ga, voelt het niet als werk. Het voelt als naar mijn familie toe gaan.’

Luma Elsaeed werkt sinds 
2014 bij de verschillende spel-
inlopen van Dynamo. Ouders 
en kinderen tot 2,5 komen 
er ’s ochtends bij elkaar. De 
kinderen spelen en de ouders 
kunnen met elkaar kennisma-
ken en ervaringen delen. Als 
Luma op haar werk verschijnt 
en de spullen klaarzet voor 
de spelinloop, weet ze van 
tevoren nooit precies hoe-
veel kinderen en ouders er 
komen. ‘De spelinlopen zijn 
een succes. Het is elke dag 
wat anders, maar de laatste 
jaren komen er steeds meer 
ouders en kinderen naar ons 
toe. De kinderen spelen in een 
fijne omgeving, ze vinden het 
leuk om met ander speelgoed 
te kunnen spelen. Het is een 
fijne plek om te spelen, ook 
bij slecht weer. We gaan leuke 
dingen met de kinderen doen, 
muziek, knutselen, activitei-
ten. Elke dag rond half elf 
gaan we aan tafel zitten, een 
liedje zingen en fruit eten. We 
gaan dan ook voorlezen. Ver-
der is het lekker vrij spelen.’

De sfeer op de inlopen is gezel-
lig en ongedwongen en voor 
veel ouders en kinderen een 
welkom moment voor sociaal 

contact. ‘Het is leuk voor de 
ouders om elkaar te ontmoe-
ten. Er komen ook veel vaders 
bij ons, om ideeën uit te 
wisselen en elkaar te herken-
nen. Ouders genieten ervan 
om de kinderen te zien spelen 
en voor mensen die weinig 
contact hebben met andere 
vaders en moeders is het fijn 
om iets sociaals te doen. Zeker 
voor Amsterdammers die 
nieuw zijn in Nederland. Ik 
hoor zo vaak: oh, wat is dit 
leuk, voor de kinderen maar 
ook voor ons! (lacht) Het is 
ook bijna een spelinloop voor 
de ouders.’ 
Luma kwam zelf als moeder 
in aanraking met de spelin-
loop via het consultatiebu-
reau, waar haar werd aange-
raden om eens een spelinloop 
te bezoeken. ‘Ik kom uit Irak, 
ben afgestudeerd econoom. 
Toen ik in Nederland kwam, 
had ik weinig contact met 
andere mensen. De eerste stap 
om naar buiten te gaan vond 
ik moeilijk. Bij het consulta-
tiebureau vertelden ze me: 
kom naar de spelinloop. Dat 
vond ik moeilijk, maar ik heb 
het gedaan. Het was echt een 
feest. En toen dacht ik: oh, 
wat een leuk werk. Daardoor 

wilde ik dit werk graag gaan 
doen. Na al die jaren is elke 
dag nog nieuw. Ik ga met zo-
veel plezier naar mijn werk.’ 

Een deel van haar werk 
bestaat ook uit het bieden 
van een luisterend oor en het 
geven van adviezen en tips 
aan ouders. ‘Ik voel ook dat 
het  maatschappelijk werk is. 
Mensen vertellen over hun 
leven, hun problemen, en zijn 
geholpen met tips. Ze nemen 
me in vertrouwen en gaan snel 
praten over hun problemen. 

Luma Elsaeed

Ik maak aan het eind van de 
dag altijd tijd voor de moe-
ders die problemen hebben, 
dat helpt. Heel veel moeders 
weten nog niets over het leven 
hier. Wat kunnen ze doen 
met de stadspas, welke leuke 
dingen zijn er? We wisselen 
ook ideeën uit. Je hoort altijd 
nieuwe dingen. Ik leer ook 
veel van de andere ouders.’

Al doet ze haar werk met veel 
plezier, er zijn ook dingen die 
lastig zijn. De afgelopen jaren 
was er liefst vijf keer een ver-

huizing van een spelinloop. 
Dat vroeg nogal wat flexibili-
teit. ‘Dan gingen we alle spul-
len weer inpakken, naar een 
nieuwe plek, daar alles weer 
inrichten. Dat kostte veel tijd, 
geld en energie. Gelukkig had 
ik steun van mijn teamleiders, 
daar ben ik heel blij mee. We 
zitten nu bij basisschool de 
Bron. Daar zijn veel trappen 
en voor ouders met buggy’s is 
het lastig. Bij Pinokkio is het 
ook onzeker of we mogen blij-
ven. We hebben een contract 
tot maart, de kans is groot dat 
we moeten verhuizen. Maar 
hoe vaak we ook verhuizen, 
ouders blijven komen! Ze 
zeggen: Luma, wij gaan jou 
helpen, het komt wel goed. 
Mooi toch?’

In haar vrije tijd bakt ze taar-
ten. In alle soorten en maten, 
van bruidstaarten tot taarten 
met thema’s voor de kinderen. 
Taarten bakken, daar gaat het 
huis lekker van ruiken, haar 
kinderen vinden het lekker en 
ze maakt zichzelf en anderen 
er blij mee. ‘Ik heb het me-
zelf geleerd, ik bak van alles. 
Mijn buren vinden het ook 
fijn dat ik het doe. (lacht). Ik 
zie ook altijd de glimlach van 
de kinderen en ouders bij de 
spelinlopen als ik iets voor ze 
maak. Als ik naar mijn werk 
ga, voelt het niet als werk. Het 
voelt als naar mijn familie toe 
gaan.’ #

www.dynamo-amsterdam.nl/
spelinloop

Het Dapperplein was onlangs 
weer het vrolijke decor van 
de Dappercup. 

Vijf jaar geleden organiseerde 
het jongerenwerk van Dynamo
de Dappercup met drie 
jongeren. Nu zetten twintig 
jongeren tussen de 14 en 23 
jaar zich in om alles tot in de 
puntjes voor te bereiden. 

In beeld: Dappercup!
Kijk op www.youngsterdam.nl 
en op www.dynamojongeren.nl 
voor meer inspirerende voor-
beelden van goede dingen die 
we organiseren voor en door 
jongeren. #

De aftermovie is hier te zien: 
www.dynamo-amsterdam.nl/
nieuws/dappercup-2022-after-
movie

De stijgende energieprijzen en 
de duurdere boodschappen 
brengen steeds meer Amster-
dammers in de problemen. 
Welke mogelijkheden zijn er 
om hulp te krijgen? Hierover 
ging wethouder Marjolein 
Moorman in gesprek met 
vrijwilligers van Buurtteam 
Amsterdam Oost (Dynamo) 
en andere maatschappelijke 
partners. Zie www.dynamo-
amsterdam.nl/nieuws/

Armoede crisis: Buurtteam 
Amsterdam Oost helpt

vrijwilligers-helpen-mensen-
armoede.
Alle Amsterdammers worden 
geraakt door de armoede 
crisis, alleen zijn kwetsbare 
en jonge Amsterdammers 
extra de dupe. En het hebben 
van schulden, veroorzaakt 
nog meer schulden. Serge 
van Munster, ambtenaar bij 
de gemeente Amsterdam en 
vrijwilliger bij het Jongeren 
financieel café, ziet het weke-

lijks gebeuren. ‘De schulden 
van jongeren lopen snel op als 
ze geen geld hebben om een 
boete te betalen.’ Voor iedere 
Amsterdammer is het belang-
rijk te weten dat er hulp is. #

Weten wat Buurtteam Amster-
dam Oost (Dynamo) voor u of 
een ander kan betekenen bij 
financiële problemen? Ga naar 
www.dynamo-amsterdam.nl/
van-alles-over-geld.

Mantelzorgers in het zonnetje
Amsterdam kent 63.000 
mantelzorgers. Ze zorgen voor 
familie, vrienden of buren en 
dat is niet altijd makkelijk. Op 
10 november, de Dag van de 
Mantelzorg, werden ze in  het 
zonnetje gezet. Dynamo orga-
niseerde op meerdere plekken 

een lunch en mantelzorgers 
konden gratis portretten laten 
maken door professionele 
fotografen. Zie www.dynamo-
amsterdam.nl/nieuws/dag-
van-de-mantelzorg-2022. 
We vinden het belangrijk 
dat mantelzorgers, die hun 

werk vaak onzichtbaar doen, 
steun krijgen. 
Bent of kent u een mantel-
zorger? Dynamo biedt hulp 
voor mantelzorgers. 

Kijk op www.dynamo-amster-
dam.nl/mantelzorg 
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Tekst: Râbia Bütün

Gemeenten kunnen een deel van het 
budget van volgend jaar naar voren 
halen om de energietoeslag in 2022 te 
verhogen. Amsterdamse huishoudens 
met een laag inkomen (tot 120 % van 
het wettelijk sociaal minimum) heb-
ben daarom geen e 500,- maar e 1000,-
energietoeslag ontvangen. 

Verder krijgt iedereen in november en 
december van dit jaar een vaste korting 
van e 190,- op de energierekening. Elke 
energieleverancier bepaalt zelf of deze 
bedragen worden uitgekeerd of wor-
den ingehouden op een openstaande 
rekening. Een andere maatregel die de 
overheid heeft genomen is het invoe-
ren van het prijsplafond op energie per 
1 januari 2023 (www.rijksoverheid.nl/
prijsplafond). 

Jongeren met schulden
‘Jongeren met schulden zijn vaak niet 
in beeld bij de gemeente’, zegt Wethou-
der van Armoede Marjolein Moerman. 
‘Vaak schamen ze zich of weten ze niet 
dat er hulp beschikbaar is, zodat ze niet 
of te laat aan de bel trekken. Daarom 
starten we samen met DUO een pilot. 

Straks kunnen jongeren met betalings-
achterstanden in een vroeg stadium 
worden geholpen door buurtteams. 
Zo voorkomen we dat de schulden van 
jongeren onnodig oplopen.’ Daar-
naast heeft de gemeente Amsterdam 
een speciale aanpak voor schuldhulp 
aan jongeren in het leven geroepen, 
genaamd ‘Jongeren Schuldenvrije Start’ 
(www.amsterdam.nl/werk-inkomen/
jongerenpunt/geldzorgen/). 

Waar is hulp?
Het Juridisch Spreekuur (HJS) of het 
Buurtteam Amsterdam Oost geeft gratis 
juridisch advies als u de energietoeslag 
wilt aanvragen. Maar ook bij vragen 
over de vaste korting van e 190,- die 
tweemaal in 2022 wordt uitgekeerd. 
Maar ook voor andere vragen over 
financiën.

Jongeren met geldproblemen kunnen 
gratis bij het Jongerenpunt 
van gemeente Amsterdam Centrum/
Oost terecht voor hulp en samen met 
de jongerenadviseur kijken naar 
mogelijkheden. 

Waar kunnen wij u verder nog 
mee helpen?
We staan voor uw klaar om al uw 
vragen over belastingen, juridische 
en sociaal-maatschappelijke kwesties 
te beantwoorden. Soms verwijzen 
we door. #

Het Juridisch Spreekuur (HJS) 
van de HVA 
Wibautstraat 5A (ruimte 02A08)
telefoon: 06 - 211 588 82  
ma. t/m do. 9.00 tot 17.00 uur
e-mail: hjs@hva.nl
twitter: @hva-hjs
website: www.hva.nl/hjs 

Steeds meer Amsterdamse huishoudens komen financieel in de knel door de 
hoge inflatie en de gestegen energieprijzen. Eén op de vijf Amsterdamse jonge-
ren geeft aan problematische schulden te hebben door de financiële crisis. 

Dwars door het recht
Het Juridisch Spreekuur (HJS) van de Hogeschool van Amsterdam (HvA) behandelt 
in deze rubriek actualiteiten die met het recht te maken hebben. 

Team OOST

Elke woningzoekende behoudt de 
inschrijfduur die is opgebouwd. En ook 
de voormalige ‘woonduurpunten’ blij-
ven gewoon intact als deze voor 2015 
aan de inschrijving zijn gekoppeld. 
Maar met dit nieuwe systeem kunnen 
woningzoekenden daarnaast zelf extra 
punten op- en afbouwen. Woningzoe-
kenden die per maand vier keer of 
meer op een woning reageren bouwen 
‘zoekpunten’ op. En dat biedt kansen. 
Vooral voor mensen die dringend op 
zoek zijn naar een woning en maar 
weinig inschrijftijd hebben.

Moeilijke situaties
Er zijn ook extra punten voor mensen 
die dringend op zoek zijn naar een 
woning vanwege een aantal specifieke 
moeilijke situaties. Dat zijn ‘situatie-
punten’. Deze kunnen bijvoorbeeld 
worden toegekend als twee mensen uit 
elkaar gaan en er kinderen zijn. Of als 
een heel gezin bij iemand inwoont. 
Situatiepunten zijn er ook voor pleeg-

jongeren en jongeren met een WMO-
ondersteuning. Daarnaast zijn er ook 
nog ‘startpunten’, voor woningzoeken-
den met een aflopend jongerencon-
tract.

Speciale app
De nieuwe regels hebben ook gevolgen 
voor woningzoekenden die juist niet 
reageren op woningen, afspraken niet 
nakomen of een woning weigeren. Zij 
kunnen de extra punten weer kwijtra-
ken. Om het zoeken wat te vergemak-
kelijken kan het reageren met ingang 
van volgend jaar, behalve gewoon via 
de website van WoningNet, ook via een 
speciale app genaamd DAK. Deze is nu 
al te downloaden, maar werkt nog niet 
optimaal.

Regels en voorwaarden
Het nieuwe systeem zit behoorlijk in-
gewikkeld in elkaar, met veel regels en 
voorwaarden. Het zal de eerste maan-
den voor iedereen wennen zijn. Wilt u 
meer weten over de nieuwe regels en 
de op- en afbouw van punten? Kijkt u 
dan op www.socialehuurwoningzoe-
ken.nl. Voor het aanvragen van situ-
atie- of startpunten is er met ingang 
van 16 januari de site www.vraagpun-
tenaan.nl. 

Nieuw verdeelsysteem WoningNet

Advies

Schulden? Durf hulp te vragen

!WOON en het nieuwe systeem
Wie voldoende inschrijfduur heeft op-
gebouwd of onder een voorrangsrege-
ling valt kan reageren op corporatiewo-
ningen via WoningNet. Dat is nu zo en 
dat is straks nog steeds zo. De informa-
tie hoe dat werkt staat op die website. 
Niet iedereen slaagt er echter zelf in de 
weg te vinden. Daarom hebben wij een 
spreekuur waar wij woningzoekenden 
helpen met uitleg en een aantal prak-
tische handelingen. U kunt daarvoor 
een afspraak maken door te bellen met 
!WOON, team Oost op 020-5230150. De 
spreekuren worden gehouden op de 2e 
Boerhaavestraat 46-H.

Welke hulp biedt !WOON WEL? 
•	Uitleg	hoe	WoningNet	werkt	en	waar 
 je op moet letten bij het reageren op 
 woningen
•	Inschrijving	bij	WoningNet
•	Instellen	van	het	zoekprofiel	op	
 WoningNet
•	Inkomensverklaring	uploaden
•	WMO-verhuiskostenindicatie	
 indienen bij WoningNet
•	Hulp	en	ondersteuning	bij	het	zoeken
 en reageren op woningen
•	Hulp	bieden	bij	verzenden	docu
 menten naar corporatie bij acceptatie 
 woning

•	Doorverwijzen:	intern	of	extern

Welke hulp biedt !WOON NIET?
•	!WOON	beschikt	niet	over	woningen	
 en kan woningzoekenden niet sneller 
 aan een woning helpen
•	Aanvragen	situatiepunten	of	start-
 punten 
•	Gezinnen	die	specifieke	hulp	nodig	
 hebben vanwege lichamelijke/geeste-
 lijke beperkingen kunnen wij niet 
 aan een woning helpen, hiervoor is 
 hulp nodig van gespecialiseerde 
 organisaties.
•	Een	DigiD	aanmaken
•	Documenten	opvragen	via	DigiD
•	Installeren	van	de	Qii	App
•	E-mailadres	aanmaken	en	beheren
•	Internetbankieren/betaling	Woning-
 Net regelen (behalve instellen 
 automatische incasso, aanvraag 
 overschrijving)
•	Aanvragen/afgeven	huurtoeslag	
 en woonkostentoeslag
•	Aanvragen/afgeven	WMO-verhuis-
 kostenindicatie en urgentie
•	Mee	gaan	naar	bezichtiging	woning
•	Helpen	met	verhuizen	#

!WOON Team Oost
e-mail: oost@wooninfo.nl
telefoon: 020 - 523 01 50

Buurtcampus Oost
Linnaeusstraat 44/OBA Linnaeus
telefoon: 06 - 434 501 98
woensdag 9.30 tot 12.30 uur
www.buurtcampusoost.nl 

Buurtteam Amsterdam Oost:
(IJburg/Zeeburg/Watergraafsmeer en 
Oud-Oost)
telefoon: 020 462 03 00
ma. t/m vrij. 9:00 tot 17:00 uur
www.buurtteamamsterdam.nl/oost
e-mail: info@ buurtteamamsterdam-
oost .nl 

Jongerenpunt Centrum/Oost/Weesp:
Oranje-Vrijstaatplein 2
1093 NG Amsterdam
telefoon: 020 - 252 6195
ma. t/m vr. 9.00 tot 17.00 uur
website: www.amsterdam.nl/
jongerenpunt   
e-mail: jongerenpunt@amsterdam.nl 

HJS is gesloten vanaf 22 december 
tot maandag 9 januari. 
De coördinatoren, student-mede-
werkers en alle overige betrokkenen 
van HJS wensen u in 2023 een goed, 
gezond en in financieel opzicht een 
heel mooi jaar toe! Wij staan dan 
weer met gratis juridisch advies 
voor u klaar! 

Zoeken naar een sociale huurwoning 
verandert. Vanaf 16 januari wordt 
er gewerkt met punten. Iedereen die 
ingeschreven staat bij WoningNet 
Stadsregio Amsterdam krijgt hier-
mee te maken.
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Kerstmarkt
Op zondag 11 december is er van 11.00 tot 16.00 
uur een kerstmarkt in de Flevopoort. De toegang 
(en het parkeren) is gratis. Kom een praatje maken 
met je buurtgenoten of kom zomaar gezellig aan-
schuiven bij een ‘gratis’ kopje koffie en/of thee. #

Hugenotenstichting@hetnet.nl
De stichting is gevestigd in de Zacharias Janse-
straat en probeert de geschiedenis van de  
Hugenoten levend te houden. Tot 31 december 
gaan alle bulletins (2-talig) over de geschiedenis 
uit ons boekhuis weg voor 50 % van de kostprijs, 
voor de lezers van Dwars. Vraag onze bestellijst! #

Gouwe Ouwe Koor
Het Amsterdams Gouwe Ouwe Koor bestaat al 
meer dan 30 jaar met repertoire van popnummers 
uit de  jaren 60, 70 en 80. Wij hebben ongeveer 50 
leden, doen veel aan gezelligheid, zingen vierstem-
mig, en werken toe naar 4 tot 5 optredens per 
jaar. We zoeken aanvulling, met name mannen 
(er zijn er nu 10). Noten lezen is geen must. Kom 
gerust een keer langs om de sfeer te proeven. Wij 
repeteren elke donderdagavond in het clubge-
bouw van korfbal vereniging Swift aan de Plantage 
Parklaan, vlak bij Artis. Contactpersoon Martin 
Kampers: info@agok.nl Meer info: www.agok.nl #

Coaching
Ik ben Isabelle Smit van Pars coaching en de  
carrièredromen van jongeren en jongvolwassenen 
stimuleren is mijn passie. Wil je meer weten of 
een gratis intake plannen? Kijk op www.pars-
coaching.com; of bel 06-34629991; of mail naar 
isabelle@parscoaching.com #

#Dwars

Liggertjes

Dwarsliggertjes is de gratis 
advertentierubriek van Dwars 
door de Buurt. Een service 
aan onze lezers. U kunt als 
particulier of stichting een 
gratis advertentie, oproep of 
mededeling plaatsen. 
We nemen geen commerciële 
boodschappen op. 
Stuur uw bericht van 
maximaal 200 tekens naar 
dwarskrant@gmail.com

Tekst: Nettie Sterrenburg (VCA) | Fotografie: Huub Zeeman (VCA Media)

Sylvia is vrijwilliger bij Stichting OASE  

OASE, de Buurthuiskamer met tuin in 
de Vrolikstraat is van, voor en door 
buurtbewoners. Er wordt samen ge-
kookt en gegeten. Er is een wandelclub 
die flinke wandelingen maakt in en 
buiten Amsterdam. Er worden verhalen 
geschreven met de schrijfclub, boeken 
geruild, breitips gegeven, getekend en 
geschilderd, conversatieles gegeven en 
heerlijke take-away maaltijden gemaakt. 
Er worden leuke workshops georgani-
seerd. De workshop van de stadsboerin 
zorgt ervoor dat de tuintjes in de buurt 
er straks weer vrolijk bijstaan. Er is 

‘Met een enthousiaste groep vrijwilligers beheren we de Buurthuiskamer. 
Mensen die het samen goed hebben maakt me blij. Het vrijwilligerswerk 
kost me energie maar geeft me 10 keer zoveel terug. OASE is mijn tweede 
huiskamer.’ 

dagelijks een activiteit en de koffie is er 
altijd goed. 
Sylvia hangt de vlag buiten. Ze werkt in 
de sales en houdt van zingen. Ze bevoer 
de wereldzeeën, werkend op cruisesche-
pen en ging uiteindelijk aan wal in de 
Oosterparkbuurt. Zo belandde zij in de 
OASE. Liedjes zingend op de vierkante 
meter voor de buurtbewoners. Daar 
hoorde Sylvia dat OASE in haar bestaan 
werd bedreigd. Dat kon zij niet laten 
gebeuren. ‘En je ziet het, we zijn er nog 
steeds, OASE is een warm bad.’
Sylvia is vrolijk, energiek en trots op de 

kleine buurthuiskamer. Ze is voorzitter 
en manusje van alles. ‘De diversiteit aan 
activiteiten zorgt ervoor dat er altijd iets 
bijzit waar je vrolijk van wordt. Iets dat 
je nieuwsgierigheid aanwakkert, je inte-
resse heeft, je brein aan het werk zet, je 
in beweging brengt. En mis je iets? Dan 
staat het je vrij om het te organiseren. 
Op zaterdag en zondag is de Buurthuis-
kamer te huur voor een feestje, verga-
dering of workshop. Er zijn hier mensen 
getrouwd!’ #

Wil je meedoen aan de activiteiten of 
zelf iets organiseren: www.oasestich-
ting.nl 
Of wil je de locatie huren, bel Sylvia op 
0637320227 dagelijks tussen 10.00 en 
22.00 uur of mail info@oasestichting.nl 

Wil je aan de slag als vrijwilliger 
bij Oase? 
Je bent meer dan welkom. OASE zoekt 
een vrijwilligerscoördinator, een gast-
heer of -vrouw, iemand voor de website, 
tuinhulpen, hulp bij de eetkookclub en 
een vrijwilliger voor de spelinloop. 

Ook aan de slag als vrijwilliger?
Kijk op de Vacaturebank van Vrijwilli-
gers Centrale Amsterdam www.vacatu-
rebank.vca.nu
of bel voor een persoonlijk gesprek in 
Oost: 06-38326317

Stichting Vrienden van Watergraafsmeer en Els de Vos van Natuur Je Beste 
Buur, kwamen door het artikel “Jaarprijs VvWGM.nl 2022” (Zie #Dwars 229) 
op het idee om een inzameling te gaan houden voor nieuwe vogelhuisjes in 
ons geliefde Sportpark Middenmeer.

Doe mee
Doneer een kleine bijdrage als je wilt 
om het benodigde bedrag voor een 
aantal nieuwe vogelhuisjes bij elkaar te 
krijgen. 
Alle beetjes helpen. 
We houden jullie uiteraard op de 
hoogte.  #

Stichting Vrienden van Watergraafsmeer
Bank-/Gironr: NL24 INGB 0007 8451 42
o.v.v.: Vogelhuisjes Middenmeer

Ieder jaar worden de nestkastjes nage-
keken of ze nog in goede staat zijn en 
of er in gebroed is. Uiteraard maken de 
vrijwilligers van Natuur Je Beste Buur  
de nestkasten schoon zodat onze vro-
lijke flierefluiters volgend broedseizoen 
in een schone kast kunnen nestelen.
In totaal hangen er nu verspreid 125 
stuks, sommige vogelhuisjes zijn echt 
aan vervanging toe. 
Daarom doen wij een beroep op jullie, 
doneer een kleine bijdrage voor onze 
gevleugelde vrienden.

Vogelhuisjes op Sportpark Middenmeer



Ook beren hebben
lievelingseten.
Beren vinden honing zo lekker
dat ze zich door ontzettend
kwaaie bĳen laten steken om
ervan te snoepen. Vooral jonge
beertjes voelen die nare steken
best. Als er teveel van die
stekers komen, rennen ze toch
maar gauw weg.

Kampeerders in
Amerika vertellen

vaak over beren die
hun eten stelen.
Dat zit zo. Met die enorme
berenneus ruiken ze honing van
wel dertig kilometer ver. Maar
een potje jam in een tent van
een stel kampeerders ruiken ze
ook van kilometers ver. En dat
vinden ze bĳna net zo lekker als
honing en een potje jam steekt
niet als je het leeg likt. En als
zo’n beer toch al in je tent is eet
ie alles op wat er te vinden is,

broodjes, kaas, alles, ook de
zeep, de shampoo en je
tandpasta.

Wist je dat...
Beren in de TOP 3 staan van
dieren met de beste neus. Lees
terug in de Dierenkrant Online.

Top 3
Beste neus
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Daarom neemt ze
Mickey altĳd mee
naar het opvanghuis
waar ze werkt.
Op een dag zag ze Mickey
nergens. Ze zocht overal. In
alle twintig kamertjes. In de
huiskamer. In het leeszaaltje.
In de tuin. Ze vond hem in de
keuken. De kok was er niet.
Mickey stond bovenop het
aanrecht en schrokte juist een
hele biefstuk naar binnen.

Marjan zag meteen
dat Mickey veel
dikker was.
Die biefstuk was de laatste van
twintig biefstukken. De kok
had ze op een grote schaal
gelegd en was toen even een
boodschapje gaan doen.

En nou denk je
natuurlĳk dat Mickey
zo ziek werd dat hĳ
nooit meer biefstuk
wilde.
Net als jĳ als je twintig zakken
drop opeet. Mis! Mickey is na
die keer niet meer te houden.
Hĳ wil alleen nog maar richting
keuken. Ze bindt hem daarom
nu maar ergens vast. Hĳ vindt
rauwe biefstuk ontzettend
lekker. Het enige dat hĳ nog

lekkerder vindt is bĳna rauwe
biefstuk die je in roomboter
bakte. De geur daarvan…
Hmmmm.

Leuk eigenlĳk dat
een hond
lievelingseten heeft.
Veel mensen denken dat het
maar stomme beesten zĳn.
Een soort robotjes zonder
brein of smaak of gevoelens.
En dat het niet uitmaakt wat je
ze geeft. Aardappelschillen. Of
een kliekje kouwe andĳvie
(bààààààh ). Of van die
hondenbrokken uit enorme
zakken die bĳna niks kosten en
ook naar niks smaken. Vraag
het Mickey maar eens. Of dat
lekker is of niet.

Ons eigen hondje Tati
is heel lief en als ze
eet kun je zo haar
bakje weg pakken.
Ze kĳkt dan hooguit wat
beteuterd. Maar er is een
uitzondering. Als je haar een
bot geeft om op te knagen. Als
je dan je hand uitsteekt naar
dat bot…

Oe-la-la!
Ze gromt, ontbloot haar
tanden. En als dat niet helpt
doet ze of ze je bĳt.

voor de jeugd

Hebben
dieren
lievelings
eten?
Onze poezen hebben vaak
alleen lekkere trek. Dus
geen zin meer in gezonde
brokjes maar wel hard
mauwen om meer vlees uit
een blikje. Een
zelfgevangen muis scoort
ook heel hoog.

VLNR MaBelle houdt van eigeel, Marietje van vis, Stinks van muis. Tatí wordt wild van een kluif. De kleintjes vinden muizen vooral spannend en blikvlees het lekkerst.

Speciaal: Mickey steelt biefstukken!

Wat vindt jouw huisdier het lekkerst? Vertel het aan lieve.mabelle@gmail.com
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Natuurlĳk zit Mickey met z’n neus helemaal vooraan

grrrHeeya!
Is er nog wat
te snaaien?


